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Hmeljišča pri nas
Spom ladanska dela v hm eljiščih smo letos zaradi 

zelo ugodnega vrem ena res zgodaj začeli.
Nova žična ogrod ja  smo postav ljali z malimi p re 

sledki v najhu jšem  m razu skozi vso zimo. Pravočasno 
smo popravili tud i s ta re  žičnice, ki so u trpele  p rece j
šnjo  škodo v lanskem  neurju . H m elja rji so si pravo
časno p risk rbe li hm eljevke in mnogi so stare  in iz
rab ljen e  tud i pravočasno zam enjali z novimi. D a bodo 
žičnice izpodrinile s ta ri način h m e lja rjen ja  na hme- 
ljevkah , p o trju je  dejstvo, da smo pozimi zgradili na 
novo nad sto žičnic na  vsem hm eljarskem  področju.

Ugodno vrem e je  letos že m arca ogrelo zemljo do 
5° C. Hm elj je  že p red  rezjo močno odganjal, Rez smo 
letos opravili od 28. m arca do 15. ap rila . Redka so 
hm eljišča, odkopana» in rezana po 16. aprilu . Sadike 
so ugodno prezim ile. P ri rezi in n ab iran ju  sadežev pa 
smo našli p rece jšn je  število potem nelih sadik, k i smo 
jih  m orali izločiti.

P recej mest je  lan i in čez zimo izpraznil volu
har. Tega škodljivca za tira  uspešno samo tisti hm e
lja r ,  k i ga lovi s pastm i ali ga ub ije  v rovu. Res je  
to iskanje v o lu h arja  zamudno, vendar v hm eljarstvu  
še vedno koristno.

Vrem enske p rilik e  so bile v prvi polovici meseca 
ap rila  za rast hm elja ugodne. Povprečna tem peratura 
se je  gibala nad 8° C. V drugi polovici meseca aprila  
pa je  zaradi vdora h ladnega zraka močno padla. Noči 
so bile hladne, saj kaže zabeleženi m inim um  —0,4° C. 
D ežja je  bilo v jem  mesecu približno toliko k akor 
lani. Skupna količina padavin je  bila 132 mm. R azlika 
od lanskega leta je  samo y tem, da je  imela lansko
letna tre tja  dekada 70,5 nlm. medtem ko je  letos v tem 
času padlo samo 6,9 mm dežja.

Redko se prim eri, kakor se je  letos, ko nas je
5. m aja  presenetil sneg in pobelil zeleno dolino. O zra

čje  se je  močno shladilo, tem peratura je  pad la  pod 
—3° C. Tudi ta nizka tem peratu ra  ni hm elju  naravnost 
škodovala. Hm elj je  samo prenehal rasti. D ruga d e
k ad a  v m aju  je  b ila za rast bolj ugodna. Na k ra ju  
meseca pa se je  ozračje močno shladilo, k a r je  bilo v 
zvezi z obilnejšim i padavinam i. V tem času je  padlo 
78 mm dežja. Vseh padavin  v mesecu m aju je  bilo 
155 mm, medtem ko je  bilo  m aja  lani samo 70,9 mm.

Sele meseca ju n ija  je  za rast hm elja nastopila p r i
m erna tem peratura. Tudi noči so bile v tem mesecu 
zelo tople. Rečemo lahko, da se je  hm elj vidno pom i
k a l p ro ti vrhu, saj je  raste l podnevi in  ponoči. Že 
najdem o nasade, k je r  je  hm elj dosegel vrh  opore in 
odgan ja  že pro ti v rhu  močne, panoge. Izdaten dež je  
padel 22. ju n ija , k i bo ra st hm elja še bolj razbo
hotil.

Vsa hm eljišča smo skrbno  obdelali. Zemljo smo 
z rah lja li ali pobranali po vsakem dežju. Mnogi hm e
l ja r j i  so hm elj že prisuli. V vseh ostalih hm eljiščih 
ga bodo prisuli še ta teden.

Peronosporo smo p ri napeljevan ju  tr t  le redko  
opazili. Vse okužene m ladice smo odstranili iz hm e
ljišč.

Močan napad bolhačev smo ugodno zatrli s p ra 
vočasnim  prašenjem . N ale t uši, četudi je  t ra ja l  tr i  
tedne, hm elju  ni p rav  nič škodoval, h m e lja rji so šk ro
p ili s sistem iki in samo z enim  škropljen jem  tem eljito  
zavarovali rastlino. Stenice so se le tu  in tam m očneje 
p rikazale . Proti peronospori smo hm elj že d v ak ra t za
ščitno škropili.

22." ju n ija  je  ponoči med nevihto že drugič p a 
dala toča, k i je  na nek a te rih  hm eljiščih n ap rav ila  ob
čutno škodo, saj je  polom ila nad 80% vrhov. H m elji
šča, k i jim  je  toča prizanesla, pa kažejo  zelo lepo in 
h m e lja r ji  p ričaku je jo  ugoden pridelek.

Nasveti hm eljarjem  za  julij

Hmeljarji naj si ogledajo gornji nasad Inštituta za hme- 
larstvo v Žalcu kot primer zastiranja. Hmelj v tem nasadu 
odlično uspeva, ne da bi bilo treba obdelovati. Hmelj se samo 
odkoplje, obreže in napelje na opore, nakar se razvije in 
raste obenem s travo. Inštitut je travo v takih svojih nasadih 

letos do 20. junija že trikrat pokosil.

Neugodno, m uhasto, hladno m ajsko vrem e in ugo
d e n ‘ju n ij sta za nam i. Hm elj se ugodno razvija, h iti 
p ro ti v rhu  hm eljevk  in stransk i pogan jk i se krepko  
razraščajo. T ekm ovanje je  p red  nam i! T ekm ujejo  
rastline na isti n jiv i, raz lik u je jo  se sosednja hm eljišča. 
H m elj v obrobnih p redelih  je  lepši od dolinskega. Kdo 
bo zmagal, se sp rašu je jo  hm elja rji?  Ni ga h m eljarja ,

k i ne bi iz dneva v dan opazoval, ne samo svoja, am 
pak  tu d i sosednja hm eljišča. Budno pazi na razvo j 
hm elj sk ih  nasadov, točno povedano, na posam ezne 
trte , kako  se ov ija jo  in vzpenjajo  p ro ti vrhu.

D a bo hmelj le dosegel v rh  opore, se dobro raz 
bohotil in rodil čim več cvetnega nastavka, m u d a je 
mo vse in uredim o rastne pogoje tako, da bo rastlina 
lahko nemoteno tekm ovala do začetka obiranja.

Ko doseže rastlina skoraj že vrh opore, jo je treba takoj
obsuti.



tak ra t, ko hm elj storžka, ta k ra t ko p o trebu je  največ 
hrane.

Plužim o samo tako globoko, do koder smo rah lja li 
zem ljo s ku ltivatorjem , ko je  rastlina vegetirala. 
B razda n a j na lahko pada na trte , in druga, ko osipa
mo sadeže z druge strani, n a j samo malo p re k rije  
prvo brazdo. Tako smo hm elj pravilno prisuli, nismo 
po trgali preveč poganjajočih  rosnih korenin  in osute 
vrste nim ajo visokih grebenov, ki se v hudi vročini 
sicer preveč osušijo in koren ine m orajo spet iskati 
hrano v spodnjih plasteh, ne pa v osušeni p risu ti 
zemlji.

Zemljo, k i ostane v sred in i vrste, tak o j zrahljam o, 
da ne izgubi preveč vode in da je  površina v hm elji
šču énakom erno obdelana. Ne smemo pustiti sredine 
vrst, da bi se zem lja zapekla; tako j po osipanju  mo
ramo zem ljo kultiv irati.

N a k ra tk o  še enkrat! Kdor še ni, naj osiplje hm elj 
p rve dni ju l ija  in zemljo tak o j zrah lja. K asnejše osi
p an je  rastlin i škoduje. Zel uničujem o s pravočasno 
obdelavo, ne s poznim osipanjem  hm elja. V zaplevlje- 
nih hm eljiščih  uporabljam o v času cvetenja in  kasneje 
samo še motiko, ne več pluga.

K dor bo pozno osipal, izgubi 10% p ridelka  in prav  
tp likšna količina je  letos za m arsikoga odločilna. O 
škodi in slabem vplivu na rast in razvoj hm elja  smo 
pisali v »Hm eljarju« že lani.

Preden začne rastlina nastavljati cvet, mora biti obsipavanje 
brezpogojno že zaključeno. Rastlina neogibno potrebuje med 
cvetenjem mir, da se »rosne« koreninice lahko mirno raz

predajo po vsej zasenčeni površini.

V zadn ji številk i »H m eljarja« smo na drugi s tra 
ni čitali, koliko gno jila  po trebu je  ena rastlina  in ko 
liko um etnih gnojil smo do ju lija  že natrosili na 1.000 
rastlin.

Za lažje  razum evanje se spomnimo še potrebe, 
kd a j po trebu je  rastlina  največ h ran iln ih  snovi. Niso 
teoretična razg lab ljan ja , s poskusi p ri hm elju  so doka
zali, da porab i ra s tlin a  pred cvetenjem  od celotne ko 
ličine snovi 54% dušika  in 60 do 70% fosforja in kalija .

N astavek cv e tja  se pojavi od 10. ju l i ja  dalje  in do 
tak ra t porabi hm elj iz zem lje sko ra j tr i  če trtine h ra 
nilnih snovi. V tem  času m ora im eti hm elj na razpo
lago dovoljne količine h ran iln ih  snovi.

Kdor še ni, bo tak o j pred prvim  dežjem  ali po na
močeni zem lji raztrosil na široko po hm eljiščih  zadnji 
obrok um etnih gnojil. Ta obrok naj vsebu je  6,2 dkg 
apneno am onijskega solitra, 5,4 dkg superfosfata in 
5 dkg kalijeve soli.

Trosimo na široko po hmeljišču, ne okrog sadeža 
a li celo po grobovih osutega hm elja.

K dor še ni, zdaj je  zadnji čas, da osip lje hmelj. 
H m elja ne osipamo več dvakrat, k ak o r smo bili do 
sedaj navajen i. Pozno osipanje h m elju 'šk o d i in n ika
kor ne koristi. Z drugim  osipanjem  porežem o hm elju 
vse rosne ko ren ine v vrhn ji plasti zem lje in to prav

Sejančki Fs —  generacije so fudi letos dobro vzkalili. Njih 
predniki so 15. junija letos dosegli vrh žičnega ogrodja.

■ Knjigo »TEHNIČNI PRIROČNIK ZA TRAKTORI

STE«, ki jo je  napisal GABRIJEL VODUŠEK je izdala 

»AGROTEHNIKA« L jubljana in založila »KMEČKA 

KNJIGA« Ljubljana.

Namen priročn ika je, da bi v tehničnem  pogledu 
bil osebju km etijske stro jne  službe in  vsem  tistim , ki 
im ajo opravka z m ehanizacijo km etijstva, za boljše 
razum evanje tovarniških  navodil in upravljanje, teh 

nično vzdrževanje in izvajanje popravil trak to rjev  in 
m otorjev.

K ljub temu, da je  knjiga sestav ljena poljudno, 
vsebuje v glavnem  vse potrebno za pravilno izkori
ščanje učinka m otorja in trak to rja , za p ripravo na te 
čajni izpit za trak to rje , za poklicni vozniški izpit za 
trak toriste  in je  učni pripomoček za vajence m ehanič
ne stroke.



Ing. M iljeva Kač: V arstvo  hmeljišč v  juliju
Varstvo hm eljišč v ju l i ju  je  odločilno, če hočemo 

doseči dobro kakovost. V ju liju  nam reč hm elj nastavi 
cvetje , k i ga moramo na vsak način obvarovati pred 
napadom  peronospore in pred rdečim pajkom , če ho
čemo doseči dobro kakovost brez p reb iran ja . Perono
spora in rdeči pajek , k i nam grozita v tem  mesecu 
poleg stenic, u tegneta v nekaterih  hm eljiščih tudi še 
ju l i ja  znatno škodovati.

Peronospora
Znano je, da imamo v razvoju  peronospore dva vi

ška. P rvi, nekoliko m anjši, nastopi pro ti koncu m aja 
ali v začetku ju n ija , d rug i višek pa nastopi p ro ti kon
cu ju l i ja  in v avgustu. P ri Goldingu je  lis tje  proti 
peronospori odporno, stranske panoge, cvetje , in po
zn e je  storžki, pa se peronospori ne m orejo  upirati, 
zato jih  moramo pred n jo  tem eljito  zavarovati. S tran
ske panoge škropimo p ro ti koncu ju n ija , glavno škrop
ljen je  v cvet pa v ju liju . V cvet moramo škrop iti dva
k ra t, prvič, ko začne cveteti cvetje na spodn jih  pano
gah, in  drugič, ko cveto gorn je panoge. Važno je , da 
škropim o dovolj zgodaj, za to imamo več teh tn ih  raz
logov. Če pravočasno škropim o, potem n i nevarnosti, 
da b i .cvetje na spodnjih  panogah odpadlo, zgodnje 
šk ro p ljen je  pa je  važno tud i zato, ker se pogosto zgo
di, da zaradi slabega vrem ena a li kak eg a  drugega 
vzroka (okvara škropilnice), hm elja sicer ne moremo 
več pravočasno poškropiti.

Če smo poškropili prvo cvetje na spodnjih  pano
gah pravočasno, potem nam  tudi m orebitna zakasnitev 
šk ro p ljen ja  v polni cvet ne bo škodovala in bomo 
k lju b  tem u dosegli svoj namen. Če pa čakam o na 
šk ro p ljen je  v polni cvet, ne da bi p re j poškropili prvo- 
cvetoče spodnje panoge, se nam  prav  lahko  zgodi, da 
ne bomo mogli oprav iti šk ro p ljen ja  pravočasno in bo
mo izgubili p ridelek  na spodnjih panogah ali si po
k v a rili kakovost.

V ju liju  moramo p ro ti peronospori škropiti nad 
vse skrbno. Za šk ro p ljen je  bomo uporabili bakreno

P e r o n o s p o r a  po

apno ali D ithane ali L irotan. Za šk rop ljen je  v cvet 
jem ljem o bakreno apno v eno do en in pol odstotni 
koncen traciji (1—1K kg na 100 litrov vode). Kakšno 
koncentracijo  bomo vzeli, je  odvisno od vrem ena. V 
suhem vrem enu zadostuje že 1 % koncentracija, v de
ževnem vrem enu pa vzamemo vedno 1K % koncen tra
cijo. D ithane ali L irotan  uporabljam o v 0,3% koncen
trac iji. P ri šk rop ljen ju  m oram o paziti na to, da vso 
rastlino, k a r se da fino zameglim o s škropivom. N ik 
dar ne škropimo hm elja s curkom . Za šk ro p ljen je  v 
cvet uporabljam o najm anjše šobe. Pazimo, da ne bomo 
škropili površno, vedeti je  tud i treba, da m oram o po
rab iti p ri šk ro p ljen ju  v cvet litra  škropiva na ra s t
lino. Samo v prim eru, če si šk ro p ljen ji v cvet naglo 
sledita, smemo p ri tra k to r jih  z avtom atskim i šk rop il
nicam i škropiti vsako drugo vrsto. Za šk ro p ljen je  v 
cvet lahko  zadruge in d ržavna posestva u p o rab lja jo  
trak to rsk e  škropilnice in m olekulatorje.

Rdeči p a jek
V ju l i ju  se navadno rdeči p a jek  tako razmnoži, da 

resno ogroža hm elj. P roti tem u škodljivcu smo šk ro 
pili že v ju n iju , ko smo s sistem iki škropili pro ti ušem. 
Na vseh hm eljiščih, ki smo j ih  poškropili z M etasy- 
stoxom skrbno, verje tno  ne bo hudega napada rdečega 
p ajka . V endar bomo m orali letos, kakor vse kaže, le še 
en k ra t uporabiti sistem ike. Z njim i bomo škropili do
15. ju lija . Systox bomo u p o rab lja li v 0,5% koncen tra
ciji (LS dl na 100 litrov vode). M etasystox pa  v 0,1 % 
koncen traciji (1 dl na 100 litrov  vode). K er so sistem iki 
zelo strupeni, moramo strogo upoštevati navodila za 
šk ro p ljen je  s strupenim i sredstvi, zlasti p r i Systoxu. 
Razen sistem ikov uporabljam o za za tiran je  rdečega 
p a jk a  lahko še Tedion v 0,1—0,15 % koncen traciji (1 
do 1,5 dl n a  10litrov  vode). Tedion je  nestrupeno šk ro 
pivo, k i tud i čebelam ni nevarno, učinkuje v prv i v rsti 
na ja jče ca  in ličinke. Priporočam o ga zlasti zato, k e r 
delu je  samo na rdečega p a jk a , medtem ko koristnim  
žuželkam  ne škoduje.

Končno uporabljam o za šk rop ljen je  pro ti rd eče
mu p a jk u  še parationska sredstva, to so Fosferno 20 
in P ara tio n  20. Ti dve sredstvi uporabljam o v 0,08 do 
0,1 % koncen traciji (nekaj m anj kot 1 dl na 100 litro v  
vode). Včasih lahko kupimo Fosferno 50 a li P ara tio n  
40. T a sredstva z dvojno dozo ak tivnega sredstva upo-

d m i k r o s k o p o m
a) micelij glivice prepleta in izčrpava tkivo lista; b) trosonosci s trosi — ti tvorijo na spodnji strani listov prevleko; 
c) poletni trosi; d) blodilke; e) zimski trosi, ki se tvorijo v notranjosti tkiva

«



rah ljam o v 0,05% koncentraciji; to  je  žž dl na 100 li
trov  vode. P ri močnem napadu rdečega p a jk a  m ora
mo uspeh šk ro p ljen ja  s parationskim i sredstv i budno 
zasledovati in tak o j šk ro p ljen ja  ponoviti, čim opazimo, 
da okužba zopet narašča. Ko ugotavljam o stopnjo 
okužbe, preglejm o na hm eljevk i liste od ta l do vrha, 
le tako bodo dobili točno sliko stopnje' napada rdečega 
p a jk a  na hm elju.

Rdeči p a je k  a li hm eljna pršica se seli iz spodnjega 
dela hm eljevke n a  gorn je  dele te r nam površen p re
gled lis tja  spodaj ali v sredini hm eljevke lahko za
megli dejansko  stan je .

Stenice
V mnogih hem ljiščih, zlasti na področju  KZ Go- 

milsko, Tabor, Braslovče, so se v p recejšn ji m eri po
jav ile  stenice. Ta nadloga utegne b iti zelo huda, če 
je  pravočasno ne preprečim o. Stenice lahko zelo po
škodu jejo  listje  in tako zm anjšajo  asim ilacijo, lahko 
pa tu d i zaustavijo  rast hm elja. Na močno napadenih 
lim eljevkah, se narede koši in hm elj se ne m ore n a
p re j razv ija ti. Hm eljišče, k i so ga napadle stenice, po
škropim o z Lindane oljem  v 0,2 % koncen traciji (2 dl 
na 100 litrov  vode). Ce je  hm elj v rasti zelo zaostal, mu 
dognojimo s čilskim  solitrom  ali kalkam onsalpetrom .

Bodimo pazljivi pri škropljenju)
4

K ljub izkušnjam , k i jih  pridobivam o p ri vsako
letnem  šk ro p ljen ju  v hm eljiščih, delam o še vedno več
je  ali m anjše napake, zarad i k a te rih  ne dosežemo to 
likšnega uspeha, k o t b i ga želeli, ali pa  celo povzro
čimo hmel jišču  mnogo škode.

S troški šk ro p ljen ja  so zelo visoki. Š k rop ljen je  za
hteva mnogo d en a rja  in mnogo truda. D a pa bo res 
uspešno, moramo b iti skrbni, poznati m oram o tehniko 
šk rop ljen ja , lastnosti škropiv, k i j ih  uporabljam o in 
škodljivca, p ro ti katerem u škropimo.

Radi b i opozorili na n a jtež je  napake, k i se p ri 
šk ro p ljen ju  p o jav lja jo , in na tiste, k i smo jih  letos 
n a jv ečk ra t opazili.

Prvo, o čem er moramo govoriti in  k a r  žal, k lju b  
vsem navodilom , še vedno pozabljam o, je  tem eljito 
sp iran je  škropiln ice po vsakem šk rop ljen ju . Zlasti ve
lja  to za herbicide, s katerim i škropim o p ro ti pleve
lom v žitih. Vedeti m oram o nam reč, da d e lu je jo  her
bicidi škodljivo na vse širokolistne rastline. Tako nam 
lahko popolnom a uničijo  hm elj. H m elj je  za delo
vanje herbicidov izredno občutljiv  in reag ira  tudi na 
najm anjše  količine.

Po šk ro p ljen ju  s herbicid i n i dovolj, da sod izpe
remo. S prati »moramo tud i črpalko in cevi. Ko smo 
dobro oprali sod (najbolje  z mlačno raztopino sode), 
spustimo p rece jšn jo  količino vode še skozi črpalko in 
cevi. Šele potem  je  škropilnica uporabna.

Tako poznamo prim er, k je r  so po šk ro p ljen ju  s 
herbicidi sicer dobro oprali sod, pozabili pa so na č r
palko in cevi. S škropivom , k i je  ostalo v ceveh in 
črpalki, so uničili a li poškodovali 31 hm eljn ih  rastlin.

K akšne so poškodbe od herbicidov na hm elju?
Vrh se povesi in se začne sušiti. L istje  ovene, se 

začne kodra ti in  deform irati. Do zdaj smo opazili ško
do zarad i herbicidov na treh  hm eljiščih. Upamo, da je  
zadnja.

D ruga stvar, na katero  bi hoteli še en k ra t opozo
riti p ri šk ro p ljen ju , je  tale: p ri vsaki v rsti škropiva 
moramo vedeti, na kakšen  način škropivo deluje, da 
znamo izbrati p rav ilno  tehniko šk ro p ljen ja . Poznati 
moramo škodljivca, odnosno bolezen, če hočemo do
seči dober uspeh. K adar škropim o p ro ti peronospori, 
se moramo zavedati, da m ora b iti vsak delček rastline 
poškropljen  s čim  finejšim i kap ljicam i škropiva, da 
ne najde tros peronospore n ik je r  nezavarovanega de
la, da bi lahko nem oteno prišel skozi listno režo ali 
kakšno ranico v rastlinsko tkivo. Jasno je , da je  v 
takem  prim eru n a jb o lje , če zavijem o rastlino  v fino 
meglo škropiva. Ko škropim o proti peronospori, upo
rab ljam o zato razpršilec z najm anjšim i šobami (1 do 
1 mm) in n ikdar s curkom  ne škropim o hm eljevke.

K ako škropim o pro ti ušem, je  odvisno od tega, 
kakšna sredstva uporabljam o. Ce uporabljam o kon
tak tn a  sredstva, kot so Lindau ali P an tak an , moramo

paziti na to, da sleherni delček napadene rastline  te 
m eljito  poškropim o, k e r nam  sicer za robovi lis tja  
ostanejo  nepoškodovane uši, k i se h itro  razm nože in 
šk ro p ljen je  je  treb a  ponoviti. P ri šk ro p ljen ju  z Lin- 
danom  se moramo zavedati, da nalet uši iz sadnega 
d rev ja  ne moremo p rep reč iti in moramo v prim eru 
ponovnega napada šk ro p ljen je  ponoviti.

Letos so mnogi p ri šk ro p ljen ju  z Lindanom  pro ti 
ušem grešili v tem, da so škropili samo gorn je  dele 
rastlin , k je r  so opazili »mušice«, na m alom arno po
škropljenem  spodnjem  delu pa so se uši nemoteno raz
v ija le  dalje.

Ce škropim o s sistemičnimi sredstvi p ro ti ušem, 
potem  je  delo nekoliko drugačno. S sistem iki nam  ni 
treb a  zadeti sleherne uši, če jo  hočemo uničiti, paziti 
pa moramo, da pride zadostna količina 'škropiva na 
posamezno rastlino.

K oncentracija , ki je  predpisana za posamezno 
škropivo, je  izračunana za norm alno uporabo šk ro 
piva na hektar. To se prav i, če je  potrebno v nekem 
razvojnem  štad iju  hm elja  2 del škropiva, m oram o z 
2 del v resnici rastlino tu d i poškropiti. Res ni p ri tem 
važno, da poškropimo sleherni listič, važno pa je , da 
je  dovolj škropiva prišlo na rastlino, v nasprotnem  
prim eru  količina sistem ika ne zadostuje, da bi za 10 
ali 14 dni zastrupila rastlino  in tako preprečila  na
d a ljn je  napade uši.

Pa še na neko stvar moramo opozoriti p ri uporabi 
sistem ikov. Ti se laže in v večji m eri transportira jo  
od spodaj p roti v rhu  rastline. V naspro tn i m er j je  
njihovo p rem ikan je  slabše. Zato je  važno, da pri 
šk ro p ljen ju  poškropimo tud i spodnji del rastline, če 
hočemo, da se nam  ne bo na spodnjih listih  nemoteno 
razv ija l rdeči p a jek  in nam  pozneje, ko p reneha si- 
stem ično delovanje na rastlin i, okužil tud i zgornje 
dele. G lavna napaka p r i šk ro p ljen ju  proti ušem in 
rdečem u p a jk u  s stistem iki, k i smo jo  letos p ri m arsi
katerem  h m elja rju  opazili, je  ta, da rastline niso bile 
dovolj poškropljene in da niso bili poškropljen i spod
n ji deli.

T re tja  stvar. Upoštevajm o točno predpisane do- 
zacije za posamezna škropiva. H rapavo in h itro  se 
razv ija joče lis tje  je  za, vžig izredno občutljivo. Zato 
ne poskušajm o z zvišanim i koncentracijam i škropiv, 
k e r na ta  način n a jv ečk ra t požgemo listje . Zlasti ne
v arn a  za požig so o ljna škropiva. P ri teh je  lahko  uni
čen em ulgator in se maščoba ne razdeli enakom erno 
po vsem škropivu, am pak se na površini zb ira jo  m ast
ni m adeži. S tak im  škropivom  prav lahko zastrupim o 
hm elj. Zato vsa o ljna škropiva pred šk rop ljen jem  p re 
izkusim o, če daje jo  stabilno emulzijo. Škropiva, za 
k a te ra  ne vemo, če še učinku jejo  ali ne več, a jili 
želimo uporabiti, pošljim o v inštitu t na pregled, da 
ne bo nepotrebne škode.



R udi H ojnik: Da bo škropilnica brezhibno delala...
Prav v tem  letnem  času — ju lija  in  avgusta — 

im ajo  škropilnice v hm eljiščih  največ dela. Rdeči pa
je k  in peronospora sta na jbo lj nadležna in delata 
hm elja rjem  največ sk rb i in truda. H m eljar, k i se hoče 
uspešno up ira ti vsej te j  nadlegi, m ora im eti prim erna 
škropiva. P rav  tako važno je  tudi, da škropiln ica do
bro  dela, k e r potem  km et z lahkoto in h itro  poškropi 
svoj hm elj. S tem  ga zavaru je  p red  škodljivci in bo
leznijo. Včasih je  važna celo ura, k d a j m ora b iti 
hm elj poškropljen. T ak ra t je  najvažnejše, da ima 
hm elja r p ri rok i škropilnico, k i dobro dela.

Lani so KZ v Sav in jsk i dolini kupile za svoje hm e
l ja r je  150 škropilnic »Savinjka—Vermorel«. S temi so 
oprav ili veliko delo. D okaz je  kakovost p rid e lk a  1956. 
H m elja rji so b ili z n jim i zadovoljni. D elovale so 
— razen m anjših okvar — dobro. N ekatere okvare so 
nastale zaradi napak  v konstrukciji, d ruge so bile 
posledica neprav ilnega rav n an ja  -s škropilnicam i. Po
glejm o si škropilnico »Savinjko—Vermorel« malo bolj 
podrobno. Sestavljena je  iz izdelkov večih tu jih  in 
dom ačih tovarn. Motor tipa Villiers je  angleški, tlač
na črpalka tipa V erm orel francoska, razpršilc i so ame
rišk i, ostali deli in nap rave  pa so domači izdelki. Mo
to r je  štiritak ten  bencinski. D ovajan je in odvzem anje 
p lina  po potrebi u ravnava avtom atični regulator, za
tegadelj teče m otor tu d i p ri različnih obrem enitvah 
enakom erno. Zgodi se, da se m otor zaganja. Vzrok 
tega je  nepravilno delovanje reg u la to rja  za plin. Ko 
je  še nov, ga navadno ovira barva, ali j e  p a  v g ib lji
vih  m estih tako  trdo spojen, da ne reag ira  na  število 
obratov. V takem  p rim eru  je  treb a  odstran iti na gib
ljiv ih  delih reg u la to rja  barvo ali popustiti spoje in 
g ib ljiv a  mesta dobro nam azati. Kot pogonsko gorivo 
za ta  motor uporabljam o bencin, k i m ora b iti vedno 
čist. Ko ga nalivam o v rezervoarček, ga m oram o p re
cediti, da odstranim o m orebitne smeti. Smeti, k i bi si
cer prišle v rezervoarček, lahko v vp lin jaču  zamašijo 
šobo in tudi kanale, po k a terih  se p re tak a  bencin. To 
prepreč i dovod bencina v valj in motor ne dela. Ce 
se nam  to zgodi, je  treb a  razstaviti up lin jač in ga te 
m eljito  očistiti. Kdor tega h e  zna, naj pokliče s tro j
n ike  iz KZ ali koga drugega, k i to zna. Č etud i bencin 
precedim o, se nam lahko  prim eri taka  napaka. Zelo 
rado  se to zgodi, če uporabljam o barvan  bencin  (rdeč), 
k i je  po regresni ceni. K adar škropilnica dalj časa 
sto ji, se iz up lin jača  izsuši bencin, barva pa se strdi 
in  zamaši šobo ali kanale. Zato je  treba u p lin jač  vedno 
izprazniti, če vemo, da bo škropilnica d a lj časa stala. 
To naredim o tako, da zaprem o dotok bencina iz re 
ze rv o arja  v up lin jač  in  pustimo m otor teči, dokler 
sam  ne ugasne. Zaradi zamašene šobe ali k ak eg a  d ru 
gega kanala  za dovod bencina ne pride bencin  v valj 
m otorja  in m otor ne dela. Če motor noče vžgati, so 
pa lahko tud i d rugi vzroki. Ko hladen m otor zagan ja
mo, n a jp re j odprem o dotok bencina v up lin jač, nato 
n e k a jk ra t pritisnem o na gumb v lončku razplin jača, 
da spravim o van j več bencina ko t bi ga natek lo  samo 
od sebe. To je  potrebno  zato, da se ovlaži z bencinom 
dovodni kanal od up lin jača  do v a lja  m otorja. Motor 
zato ra je  vžge. Tega ne smemo storiti, če je  motor 
segret, ker bi prišla v va lj pregosta zmes bencina in 
zraka, ki se ne b i vžgala. P ravilno razm erje  m ed ben
cinom in zrakom  je  1 : 15. V tem p rim eru  pravimo, 
da se je  m otor zadušil. Motor je  treba še n ek a jk ra t 
močno zagnati. Ce se vseeno ne vžge, m oram o izviti 
svečko, m otor brez svečke n ek a jk ra t zagnati, nato pa 
zopet p riv iti svečko. Še p re j preizkusim o svečko, če

kreše. Ce je  svečka v redu  in motor ne vžge, potem  
je  vzrok  nek je  drugje. N a jbo lj verjetno v up lin jaču , 
k a r smo že p re j povedali.

Ce svečka ne da je  iskre, jo  je  treba očistiti. O d 
s tran iti moramo saje  in drugo um azanijo, ki se na 
n je j nabere. Če svečka k lju b  temu, da smo jo očistili, 
ne kreše, je  pokvarjena. Če tud i nova svečka ne k re 
še, je  lahko vzrok bodisi k ra te k  stik  v m agnetu, za 
maščene, oksidirane ali um azane platine na prek in je- 
valcu, k i je  navadno p r itr je n  na m agnetu. P rek in je- 
valec p rek in ja  električni tok, k a r  povzroča, da p re 
sk ak u je  na svečki iskra. P ri um azanih p la tin ah  na 
pflpkinjevalcu elek tričn i tok  ne kroži in p rek in jev a lec  
ga ne m ore prek in iti, za rad i česar tud i ni isk re  na 
svečki. Vzroki za take napake so zelo različni. In n a j
bolje je  poklicati stro jn ika , da nam  stro j popravi.

Za dobro delovanje in dolgo tra ja n je  m otorja in 
črpalke je  olje (mazanje) p rav  toliko pomembno kot 
gorivo. O lje, k i je  v k a r te r ju  m otorja in v črpalk i, 
se nalep i na vse dele kovine, katerih  se do takne in 
jih  tak o  namaže. S tem  p rep reč i tren je  kovine ob k o 
vini. Ce m azanja ni (če je  prem alo olja ali ga sploh 
ni), se drgne kovina ob kovino zaradi česar se k o 
vinski deli tako močno segrejejo , da se lahko tu d i 
stopijo. Škoda je  v takem  prim eru  velika, ker je  po
pravilo  drago in škropiln ica d a lj časa ni uporabna. 
Motor se lahko pokvari, če uporabljam o nepravilno 
olje, ali če ga pravočasno ne m enjujem o. Vsaka to 
varna predpiše, kakšno o lje  je  treba u p o rab lja ti in 
v k akšn ih  obdobjih ga je  treb a  m enjavati. Ta navo
dila je  potrebno brezpogojno upoštevati. P ri »Savinj- 
ki« je  pravilno, če uporab ljam o o lje alfa D —SAE 30 
za m otor, za črpalko pa se lek ta  SAE 50. Tovarna je  
predpisala olje valvoline SAE 30 ali castrol SAE 30 
in ko je  škropilnica že utečena, ga je  potrebno m en ja 
vati vsak ih  60 ur. T a o lja  so zelo draga, zato p r i nas 
uporabljam o navadno o lje SAE 30 za m otor in selek ta 
SAE 50, k i ju  pa zato pogosteje m enjujem o. Ko je  
škropiln ica že utečena, m enju jem o o lje vsakih 40 do 
50 u r dela s škropilnico. V začetku, ko je  škropiln ica 
še nova, moramo o lje  m en java ti pogosteje. P rav ilno  
je, da zam enjam o olje p rv ič  po 15 do 20 urah  dela. 
To je  potrebno zato, ker se naberejo  v o lju  različn i 
kovinski ostružki, k i bi lahko  povzročili okvare v le 
žajih  in na ostalih tornih mestih. D rugič m enjam o 
olje po 30 do 40 urah, pozneje pa vsakih  40 do 50 ur 
dela. P azljiv i moramo b iti, ko  m otor zaganjam o, po 
sebno še v hladnem  vrem enu  in  če je  škropilnica d a lj 
časa stala. O lje  v k a r te r ju  se zarad i n izke tem pera
tu re  s trd i in zato je  m azanje slabo. Zato moramo m o
tor, ko  ga zaženemo, pustiti neka j časa tčči, ne da  bi 
ga obrem enili. Šele pa  n ek a j m inutah, ko se je  o lje  
segrelo in je  zato m azanje v redu, ga lahko  obrem e
nimo. Ce obremenimo m otor tak o j po zagonu, ko m a
zanje še ni popolno, je  nevarnost, da se stopi ali stolče 
o ljnični ležaj v m otorju. L ahko pa se tud i zadrgne 
bat. T ak  prim er p ri »Savinjki« že poznamo. Zato b o 
dimo p ri m azanju  odnosno p ri m enjavanju  o lja  do 
sledni in upoštevajm o predpise tovarne. Med delom  
je  v ečk ra t pogledati, če je  dovolj o lja v m o to rju  in 
črpalki.

T lačna črpalka  Verm orel je  dvobatna. Pogonska 
os teče na krogličnih ležajih  v o ljn i kopeli. Bata č r
palke sta iz um etne gume, k i je  odporna proti šk ro 
pivu in olju . P ritisk  nasta ja  v tlačnem  valju , k i je  
zaradi varnosti preizkušen na 50 atm osfer. Za šk rop 
lje n je  hm elja  je  potrebno n a jv eč  30 atm osfer pritiska.



30 atm osfer je  tudi m aksim alna obrem enitev škropil
nice. Za hm eljišča zadostuje navadno že 20 atm osfer 
pritiska.

Bata potiskata škropivo skozi ventile v tlačn i valj. 
Ko bat potisne škropivo skozi ventil, se ven til zapre, 
da se škropivo ne m ore v rn iti do bata, od koder je  
prišlo. P ri tem  je  važno, da ploščice p ri ven tilu  dobro 
zapirajo prehodno odprtino. Ce so ploščice razjedene, 
ali pa kako drugače slabo zap irajo  prehodno odprtino 
(smeti), je  razum ljivo , da v tlačnem  valju  ne nastaja  
zaželen p ritisk . V takem  prim eru je  n a jb o lje  pokli
cati na pomoč stro jn ika , ki bo ploščice na ventilu  za
m enjal ali pa  očistil. Do take napake tud i lahko pride 
zaradi nepravilno nameščenih ploščic.

Iz tlačnega v a lja  gre škropivo s p ritiskom  10, 20,
30 atmosfer v razdelilec in od tod po gum ijastih  ce
veh v razpršilce, k i ga razprše v gosto meglo.

Na v rh u  tlačnega v a lja  je  ostalim  ventilom  po
doben varnostni ventil, k i preprečuje , da b i nastal 
v v a lju  p revelik  p ritisk . P ri določenem p ritisk u  odpre 
odprtino, da skozi n jo  odteka škropivo naza j v sod. 
Varnostni ven til lahko  sami odpremo z ročno zaklopko 
na tlačnem valju , k ad a r preneham o škropiti za k ra jš i 
čas in se nam  m o to rja  ne splača ustav ljati. S tem 
omogočimo, da škropivo nemoteno odteka iz tlačnega 
v a lja  nazaj v sod. Ko hočemo šk ro p ljen je  nadaljevati, 
zapremo ventil in v tlačnem  v a lju  nastane zopet p ri
tisk. Ce se varnostn i ventil p ri določenem p ritisk u  ne 
b i odprl, je  nevarno, da nam  raznese tlačn i valj ali 
da odpove k ak  drug  bistveni del črpalke. Še češče se 
zgodi, da ventil slabo zapira. To je  lahko  zarad i ne
pravilno nam eščene ploščice na ventilu  ali pa je  plo
ščica zjedena in ne m ore tesno zapreti odprtine v 
ventilu. T edaj u h a ja  tekočina skozi ventil naza j v sod 
in v tlačnem  v a lju  zato ne nastane zadosten pritisk.
To napako spoznamo, če odpremo oba razpršilca in 
če škropivo še vseeno p ritek a  nazaj v sod, pomeni, da 
ventil slabo zapira. Za popravilo take napake je  n a j
bolje poklicati s tro jn ik a , k i bo ploščico zam enjal ali 
kako drugače poprav il napako. P ritisk  pa je  lahko 
tudi če v črpalk i ni nobene napake. V takem  prim eru

Rudi H ojnik:

Dela v malinovih
Že v ju n iju  ni bilo v m alin jak ih  posebnih del, 

razen okopavanja, v ko likor je  sploh bilo potrebno.
V novih nasadih, k je r  sta vmesna posevka pesa in ko
leraba, je  bilo okopavanje in ra h lja n je  k a jp a k  nujno.
V ju l i ju  pa je  na v rsti najzanim ivejše delo — ob ira
nje. N anj se je  tre b a  pravočasno prip rav iti. Potrebne 
posode ni moč iskati, ko jo  že potrebujem o.

O b iran je  m alin  se prične v prv i polovici ju lija  in 
t ra ja  navadno ves mesec, ker m aline dozorevajo po
stopno. Vsak d rug i dan je  na vsakem  grm u zrelih 
nekaj m alin. En obiralec lahko nabere na dan do 
50 kg m alin. N ajbo lje  je , da plačamo obiralce po učin
ku dela, to je  od kg nabran ih  malin.

Za ob iran je  1000 grmov m alin sta po trebna dva 
stalna obiralca. P ri o b iran ju  je  najbo lje , da gredo 
obiralci od grm a do grm a, ne pa, da begajo  po nasadu 
z malinami. Ko skrbno  oberejo vsak grm  in, ko tako 
prebere jo  nasad do k ra ja , prično znova na istem m e
stu, k je r  so začeli obirati. V takem  zapovrstjo  je  tudi 
največ m alin zrelih. Vsak tre tji  dan je  zopet dovolj 
zrelih  m alin.

O b ira ti je  treb a  samo zrele m aline. M alina je  
zrela, ko se da z lahkoto ločiti od peclja. O biram o v

je  treba , regu lira ti varnostni ventil, s katerim  n arav 
navamo določen pritisk.

R azpršilci (am erikanerji) so m edeninasti. Za hm e
ljišča so zelo prim erni, k e r so k ra tk i. R azpršilni vlož
k i se često izrabijo , lahko pa tud i počijo. V takem  
prim eru  j ih  je  potrebno zam enjati. Počen ali izrab 
ljen  vložek škropivo slabo razprši in ga zato po ra
bimo več.

G um ijaste cevi, k i vodijo do razdelilca p ri črpalk i 
do razpršilcev, so uvožene ali domače. O boje so dobre. 
Paziti m oram o le, da po opravljenem  delu v n jih  ne 
ostane škropivo in da se p r i delu preveč ne odrgnejo. 
N a jb o lje  j ih  je  na mestu, k je r  se drgnejo  ob šk ro
pilnico oviti z usnjem  ali s cunjam i. Ce jih  ne ovi
jem o, se lahko tako  močno obdrgnejo, da ne vzdrže 
več p ritiska . Ko nehamo škropiti, zvijem o cevi v kolo
bar. P aziti moramo, da je  kolobar dovolj velik, k e r 
cevi potem  m anj trp ijo . N a jb o lje  bi bilo, če b i lahko 
cevi povsem zravnali. Cev na n o tran ji stran i kolo
b a r ja  se skrči, in ko jo  razvijem o, rada razpoka.

N a splošno povemo še tole: škropilnice je  treba 
pred vsako uporabo pregledati, če je  vse v redu. Poleg 
tega, k a r  smo že poprej povedali o m azanju, je  treba 
večkrat nam azati osi koles in vse ostale g ib ljive dele 
škropilnice. Po vsaki uporabi pa je  treb a  škropilnico 
izprazniti, jo  oprati od zu n a j in zno tra j in jo  nam a
zati, da kovina, k je r  je  že ob barvo, ne oksidira — 
rjav i.

V prihodn ji številki, oziroma pred  zimo, bomo 
spregovorili še o vsk lad iščenju  škropilnic čez zimo.

M OTOR IN  NAPAKE 
M O T O R  N E  U Ž I G A :

' V u p l i n j a č u  n i  b e n c i n a  —  p r a z e n  r e z e r v o a r ,  z a p r t a  
p ip a ,  z a m a š e n i  d o v o d i  b e n c in a ,  v  u p l i n j a č u  j e  v o d a ,  š o b a  
a l i  k a n a l i  so~ z a m a š e n i ,  u m a z a n a  a l i  z a m a š č e n a  s v e č a ,  
p l a t i n e  p r e k i n j e v a l c a  so  u m a z a n e ,  m a s t n e  a l i  o k s i d i r a n e .

M O T O R  N E  D A J E  D O V O L J  M O Č I:
J

N e p r a v i l e n  v ž i g ,  r e g u l a t o r  z a  p l i n  n i  p r a v i l n o  n a 
r a v n a n ,  v e n t i l i  s p u š č a jo ,  p r e m a l o  g o r i v a ,  p r e v r o č  m o t o r .

nasadih v juliju
posodo, k i je  p rim erna za prenašanje. N ajbo lje  je , da 
si ob iralec posodo priveže okrog pasu. Tako ima obe 
roki prosti za obiranje. O bira lec stresa posodo v večjo 
posodo na k ra j nasada.

O brane m aline je  treb a  vsak dan sproti oddajati 
zbiralnici v K m etijski zadrugi. M aline se sicer v po
sodi kvarijo , ker niso konzervirane.

Za ob iran je  si pravočasno p risk rb ite  ceneno de
lovno silo! N ajbo lje  šolsko mladino, k i ma počitnice 
in, k i rad a  zasluži kak  d inar. M ladi obiralci so tudi 
n a jb o lj urni. Neogiben pa je  starejši, k i delo nadzira.

HMELJSKO ŠKROPILNICO
znam ke HOLDER, zelo dobro ohranjeno, 
p roda K arel Rak, Sp. Gorče, pošta B ra

slovče.



Ing. Stane Marovt:

Prvi plemenski sejem za živali sivorjave pasme v Žalcu
Zaradi razm erom a m ajhnih pasem skih področij -sta 

sivopšenična (pomurska) in beloslovenska (m ariadvor- 
ska) pasma goveda, v izro jevanju . Zato p ri živalih te 
pasme pada proizvodnost, zaradi česar jih  je  doletela 
usoda p re ta p lja n ja  v  s ivo rjavo, pro iz vodne jšo pasmo. 
P re tap ljan je , način k rižan ja , pa je  dolg proces, predno 
je  mogoče na ta način dobiti živali čisto nove pasme, 
v našem prim eru  sivorjave pasme. S trokovna živino
re jsk a  služba zato želi pospešiti m en jan je  pasme ra 
zen s križan jem  še z nakupom  živali s ivo rjave pasme.

K m etijska gospodarstva že redijo  samo živali sivo
rjav e  pasme. Vedno h itre je  pa na naše področje pro-

Najvei je  bilo teličk v starosti od 2 mesecev navzgor.

d ira j o živali čiste pasm e tudi v privatne h leve in kupci 
se z vsakim dnem m nožijo. Rejci spoznavajo prednosti 
s ivorjave pasme pred  pom ursko in mariadvor-sko. Raz
loček je  močno viden p rav  v hlevih p riva tn ih  živino
rejcev, če sto jijo  živali obeh pasem sk u p a j p ri istih 
jaslih . Saj tud i velik i lju b ite lji pom urke ali m aria- 
dvorke priznavajo , da živali sivorjave pasm e dosti 
bo lj izkoriščajo krm o, so dovolj odporne, pripravne 
tud i za delo in k rave so boljše molznice.

O dpor p ro ti u v a ja n ju  te proizvodnejše in plem e
n ite jše  pasme je  s trt. Zato je  iznenada veliko zani
m an je  za nakup plem enskih živali. K m etijska gospo
darstva  nudijo  res del svojega rodovniškega podm lad
ka privatnim  rejcem , v letu 1957 že okrog  150 teličk, 
toda v glavnem  smo, in še bomo, dolgo navezani na 
uvoz plem enskih živali iz  re jsk ih  področij, P rim orske 
in D olenjske. Naše re jce  sicer nekoliko moti visoka 
plem enska cena, toda vedeti moramo, da je  z re jo  ro
dovniških živali več -stroškov in že glede na svojo 
proizvodno vrednost zaslužijo  boljšo ceno.

Na področju  PZ Žalec redimo tako na km etijsk ih  
gospodarstvih k akor tud i že v p riva tn ih  h levih  živali 
sivorjave pasme. V obeli sektorjih  se je  po jav il že 
lansko leto višek podm ladka, k i so ga p ro d a ja li med 
in teresen te  b rez  sejm a. D a b i si lahko vsi kupci oskr
beli rodovniško govedo, je  Poslovna zveza odločila, da 
bo z letošnjim  letom uvedla redne plem enske sejm e 
za sivorjavo pasmo v  Žalcu, k i bodo vsako pomlad in 
jesen . P rv i takšen sejem  smo organ izirali 30. ap rila  
letos.

Rejci, predvsem  km etijska  gospodarstva, so se že 
prvega sejm a dobro udeležili. Določili so  16 plem en
skih  bikov, 25 telic in 3 k rave; skupno to re j 44 živali. 
K akovost živali je  b ila  p rav  dobra. Z izvrstnim  po
reklom  so se odlikovali predvsem  biki, k a te rih  m a
te re  so bile same odlične molznice z rekorderko  na 
čelu: 6.03. kg m leka v letu  1956. O četje  pa so jim  bili

večidel priznani p lem enjaki iz osem enjevalnega cen tra  
v C elju . Zato je  m orala ocenjevalna kom isija k a r  4 
b ike oceniti v visoki IL a razred, dva v II. in dva v
II. b, ostali pa so dobili oceno III. razreda.

Telice, v starosti od 5 tednov do brejosti, so bile 
povprečno dobrega porekla, nekatere p rav  dobrega. 
K rave je  prodaja lo  km etijsko  gospodarstvo »Jelšin- 
grad«, ki p reha ja  na sim entalsko pasmo.

Po ocenitvi- živali v plem enske razrede je  ocenje
valna kom isija določila izk licne cene za prodajo. K a
kor na vseh sejmih, so tud i na tem proda ja li z li-, 
citacijo.

K ljub  temu, da so se pred  sejmom zelo zanim ali za 
nakup, so kupci p r i lic itac iji zelo oklevali, češ da  so 
živali predrage. Šele z naknadnim  -dogonom v p ro d a jn i 
krog se je  pričela p ro d a ja  bikov, k i se je  zak ljučevala 
še po licitaciji. Prodano je  bilo 6 bikov, neprodani so 
ostali le mlajši, še po p rim ern i ceni. N a jd raž je  je  bil 
plačan b ik  Zekan, sin k rav e  rekorderke in last Pre- 
koršek  Konrada iz V išje vasi: za 120.000 din.

Mnogo lažje in h itre je  so prodali telice, čim m lajše, 
tem več je  bilo interesentov. Pač zaradi n ižje vsote. 
P rodali -so 6 telic. N ajveč jih  je  odpeljala Poslovna 
zveza M ozirje, za km etijske zadruge L jubno, R ad
m irje  in Mozirje.

Izkupiček od vseh prodan ih  živali je  znašal skupno 
L042.000 dinarjev.

P rv i sejem  v Žalcu je  pokazal, da se je  Poslovna 
zveza pravilno odločila za organizacijo tovrstn ih  s e j
mov. Število prignanih živali je  bilo prim erno, k ak o 
vost pa p rav  dobra. Res je , d a  kupčija še ni b ila tako 
živahna, kakor smo glede na zainteresiranost p riča 
kovali. Toda s spoznavanjem  vrednosti živali te pasm e,

Bik. po zunanjosti najboljši na sejmu, matere s proizvodnjo 
3400 kg mleka na leto. Rejec J ož e  L e mp i ,  kmet iz 

Konova, KZ Velenje.

s še boljšo organizacijo sejm a, s p ritegn itv ijo  tudi 
tu jih  kupcev, bo plem enski sejem  sivorjave pasm e v 
Žalcu prav  gotovo postal važno mesto, k je r  si bodo 
kupci lahko oskrbeli dobro plemensko govedo.

Dne 21. ju lija  1957 ob 10. u ri bo
SVEČANA OTVORITEV ZADRUŽNEGA 

DOMA V SOLCAVI
s pestrim  sporedom



Ob zgodovinski prelomnici
'v savinjskem hmeljarstvu

Dne 19. m aja letos je  bil v dvorani »Hmezada« I. občni 
zbor K m etijske proizvajalne poslovne zveze Žalec z udeležbo 
72 delegatov km etijsk ih  zadrug (90%) te r  predstavnikov 
oblastnih, političnih in  družbenih forumov. Med njim i so bili 
Riko Jerman, predsednik  OLO Celje, Jože Novinšek, član 
UO GZZ L jubljana, Franc Lubej, predsednik OZZ Celje, 
Ernest Žvar in Franjo Jeraj, podpredsednika OZZ Celje, 
Tone Turk, glavni direktor »Agrotehnike«, L jub ljana in drugi.

Delovno predsedstvo I. občnega zbora KPPZ Žalec s pred
sednikom tov. J o ž e t o m  J e l o v š k o m .

Dnevni red je  poleg form alnosti v glavnem  zajel raz
pravo o delu U pravnega odbora KPPZ Žalec od njene usta
novitve septem bra lani do konca leta 1956 in njen delovni 
program za leto 1957.

Res nas od sam ega dogodka že loči določen čas, vendar 
ne v škodo, kajti p rav  zaradi tega bomo laže o njem  sprego
vorili z ustreznim  poudarkom. P rv i občni zbor KPPZ Žalec 
pomeni nam reč nekako zgodovinsko prelom nico v  savinj
skem  hm eljarstvu. H m eljarji ;so razpravljali, načrtovali in 
sklepali v znam enju dveh velikih dejstev nedavne preteklosti:

1. Resolucije Zvezne ljudske skupščine »O razvoju km e
tijstva in zadružništva« z njenega zasedanja v dneh od 25. do
27. aprila letos in

2. uspehov K m etijske proizvajalne poslovne zveze Žalec 
od njene ustanovitve lani septem bra, ko je  prevzela veliko 
in odgovorno nalogo gospodarskega združenja km etijskih 
zadrug na vsem hm eljarskem - področju  LRS, pa do m aja  
letos. Delo, uspehe in načrte za prihodnost nam  je zdaj že 
mogoče ponazoriti z ustreznim i ilustrativnim i dokazili.

Prepričani smo, d a  nikakor ne bo napak, če se pri tem  
malo dlje pomudimo z vsebino. »Resolucije o razvoju km e
tijstva in zadružništva«, zlasti v tis tih  točkah, ki se močno 
nanašajo na našo hmeljsko proizvodnjo.

R esolucija Zvezne ljudske skupščine je  v uvodu 
tem eljito  an a liz ira la  naš povojni gospodarski razvoj, 
v katerem  smo ob silnih naporih vseh delovnih lju d i 
končno le uspeli prem ostiti težave p ri izg radn ji indu
strije , prom eta, obram bne moči in u s tv a rjan ja  m ate
rialn ih  tem eljev  za splošni družbeni in gospodarski na
predek te r  obravnavala vsa splošna vprašan ja , ki za
v irajo  h itre jš i razvoj.

In d u strijsk i razvoj in siceršnji splošen napredek 
pri nas u s tv a rja ta  m aterialne pogoje tud i za h itrejšo  
rast km etijske proizvodnje, medtem ko jo  stih ija, za
ostalost in  razdrobljeno  km ečko gospodarstvo pri nas 
onemogočajo. N aša neorganizirana km etijska  pro iz
vodnja je  pravzaprav  še vedno natu ra lna  proizvodnja. 
Savinjsko hm eljarstvo je  sicer v b istvu  že blagovna 
proizvodnja, za druge naše km etijske  panoge pa tega 
ni moč trd iti.

Ce bi p ri nas dvignili proizvodnjo, bi dobili dolo
čene večje blagovne viške kot doslej. To bi pomenilo

že prehod od zaostale na tu ra ln e  v napredno blagovno 
proizvodnjo.

D a je  to mogoče doseči, so nam prim er km etijske 
napredne države po svetu. T reba bo p ri nas pač čim- 
p re j in čim h itre je  lom iti in odstraniti stare navade in 
oblike te r sprem eniti s tru k tu ro  proizvodnje. D andanes 
naš km et še p ridelu je  razne k u ltp re  predvsem  zaradi 
tega, da bi z lastnim i p rid e lk i p reskrbel svojo družino, 
k a r je  le mogoče. P ri tem  pa lahko seveda le zelo malo 
p ridela  za trg. Zavoljo tega se bo sle j ali p re j inorai 
odločiti za pridelovanje tistih  k u ltu r in panoge v km e
tijs tv u , k i bodo v njegovih pogojih p rinašale  največ. 
G re za krepko  om ejitev raznih  nepom em bnih in nego
spodarskih  k u ltu r (prim er v rtičkarjev!), k i močno 
iz rab lja jo  proizvajalčeve m aterialne in -fiz ične  sile, 
ne u s tv a rja jo  pa mu boljšega živ ljenja.

Naša skupnost od take 'p ro izvodu  je  ne m ore kaj 
večjega pričakovati. Zaradi tega je  pač ne more m ate
rialno izdatneje  podpreti. Ako bi naša skupnost sploh 
ne bi imela realne perspektive za h itre jš i ali kak ršen 
koli napredek v km etijstvu , tedaj bi zanjo bilo vse
k ak o r pam etneje da bi še bo lj kot doslej v lagala sred
stva v prihodnosti le v industrijo , k i je  že sedaj spo
sobna, v bodoče bi b ila  še toliko bo lj, pro izvajati iz
delke za inozemski trg. S prodajo  in d u strijsk ih  izdel
kov v tu jin i bi dobili dovolj sredstev za nakup  živ
lje n jsk ih  potrebščin za naše delovne ljud i. (To je  po
u d aril v svojem pom enku ob nedavnem  obisku v Žalcu 
podpredsednik  Izvršnega sveta tov. E dvard  K ardelj.)

Blagovna proizvodnja v km etijstvu  je  mogoča le 
na  večjih  obdelovalnih kom pleksih. Zavoljo tega smo 
pred  drugim  vprašanjem , k i je  posledica naše razpar- 
celirane, drobne km ečke posesti. Naša socialistična 
d ružba ne more, ne sme in ne bo dovolila, da bi dolo
čen sloj premožnih posestnikov še vnaprej izkoriščal 
našo vas. P rav zavoljo tega je  z zakonom dovolila 
n ajveč 10 h ek ta rjev  zem ljiške posesti, taLo imenovano 
družinsko pdsest.

Pogled na del zborovalcev. V ospredju predstavniki oblastnih, 
političnih in družbenih forumov.

To drobno gospodarstvo pa še vendarle ne more 
postati nosilec razširjene reprodukcije, k a r  pomeni, 
omogočiti bistveno p o v ečan je . km etijske proizvodnje.

Izhodišče za n ad a ljn jo  pot v razvo ju  km etijstva 
s ta  m odernizacija in uvedba sodobne tehnologije. Te
ga na drobnem  posestvu ni mogoče urediti. Zategadelj



M i r a n  C v e n k ,  predsednik UO KPPZ Žalec razlaga zbo
rovalcem perspektivo kmetijske proizvodnje na hmeljarskem, 

področju.

bo treba, ne da bi kakorkoli posegali v privatno last
n ištvo zem lje, začeti z oblikovanjem  več jih  proizvod
n ih  kom pleksov s sodelovanjem  pro izvajalcev  v proiz
vodnih skupnostih razn ih  vrst. G re za n a jtesn e jše  so
delovanje med zadrugo in kmetom ter za sodelovanje 
m ed posameznimi km eti p ri sami proizvodnji.

Takšno sodelovanje im enujem o kooperacijo , k i bo 
bistveno sprem enila odnose na vasi, p ro izva ja lca  na
v a ja la  na uporabo skupn ih  p ro izva jaln ih  sredstev, z a 
d ru g a  pa bo postala iz sedanjega pospeševalca orga
n izator km etijske proizvodnje.

O tem sodelovanju  d a je  R esolucija ja sn e  sm erni
ce in  obenem odločno zagotavlja izdatno m aterialno 
pomoč družbe.

P ri vsem tem  bo m orala odločilno vlogo odigrati 
naša km etijska zadruga. Pospešiti bo m orala krepitev  
svojega gospodarstva. M orala bo poleg strokovnè po
speševalne službe nud iti proizvajalcem  svojega pod
ro č ja  vsa po trebna p ro izva ja lna  sredstva, seveda z do
ločenim i pogoji sodelovanja in izv a jan ja  skupnih  na
log, tako  da bo p ro izvajalec p re je l ustrezni del dohod
k a  od opravljenega dela  na svoji zem lji obenem  z ren 
to, na  katero  im a kot lastn ik  zem lje zakonito  pravico. 
S k ra tka , km etijska  zadruga se bo m orala čim preje 
o tresti dosedanjih  dejavnosti, k i so bile zan jo  le b re 
m e (razne obrti, trgovina s potrošnim  blagom , gostilne 
itd.), o p rije ti pa se bo m orala tistih  proizvodnih nalog, 
k i j ih  n arek u je  nova sm er v razvo ju  našega k m etij
stva po resoluciji Zvezne ljudske skupščine.

Ce bomo vlagali izdatna m ateria lna  sredstva v 
km etijstvo  že v p rihodn jih  letih, lahko pričakujem o 
tud i h itre  uspehe. R esolucija predvideva, da bomo tako 
lahko  (v zveznem m erilu) dvignili pri nas že v 5—6 
le tih  hek tarsk i p ridelek  p ri pšenici za 50%, p ri koruzi 
pa od dosedanjih  14 na 30 stotov na hek tar. Površino 
in d u strijsk ih  rastlin  bomo razširili na okrog pol m ili
jo n a  hektarov. Znatno večjo  proizvodnjo lahko  p riča
ku jem o  tudi v živ inoreji, sad jarstvu , vinogradništvu.

poljedelstvu ,' v proizvodnji zelenjave itd. Na splošno 
. bo treb a  povečati proizvodnjo za 30—35%.

D ružba  bo žrtvovala izdatno pomoč za km etijske  
investicije, stro jno službo, m elioracije itd. P ri tem  bo
do o d ig rali važno vlogo ugodni kratkoročni, sredn je- 
in dolgoročni kred iti. Število trak to rjev  s p rik lju čk i 
naj bi povečali od dosedanjih  14 na 40.000, uporabo 
um etnih gnojil pa prib ližali 2,200.000 tonam itd.

Namenoma smo povzeli gornjo vsebino resolucije Zvez
ne skupščine z zasedanja v dneh od 25. do 27. aprila letos 
prav v točkah čim tesnejše kooperacije in njenih razn h 
oblik ter pospešene m ehanizacije v  km etijstvu, ker je  občni 
zbor K PPZ Žalec 19. m aja letos v tem  smislu prav na ši
roko razpravljal, načrtoval in sklepal.

Res je, da lahko glede tega ugotavljamo že precejšnje 
uspehe prav  na področju hm eljarskih  km etijskih zadrug,

. ki zlasti v Savinjski dolini že postajajo nosilke sodobno u re 
jene km etijske proizvodnje, prom eta, vlaganja družbenih 
sredstev v zemljo in k red itn ih  odnosov na vasi, vendar se s 

• tem. n ikakor ne smemo zadovoljiti, marveč moramo po p red 
hodni čim tem eljitejši razpravi čimprej odločno skleniti in 
ukreniti vse potrebno.

O tem  je v podrobnosti odprl obravnavo na občnem zbo
ru predsednik Upravnega odbora KPPZ Žalec tov. M iran 
Cvenk s svojim uvodnim govorom v katerem  je med drugim  
dejal:

U stanovitev poslovnih zvez spada v  obdobje 
u stvarjen ih  ob jektivnih  pogojev za h itre jš i razvoj n a 
šega' km etijstva. H iter razvoj naše industrije  v  po
vojnem  času nudi m ateria lno  podlago za potenciran 
razvoj km etijstva. N aloga k m etijs tva  je, da z m ate ri
alno podporo skupnosti razv ija  pro izvajalne sile in 
poveča km etijsko  proizvodnjo  do take višine, da bomo 
s to proizvodnjo k rili lastne potrebe prehrane, dolo
čene km etijske  proizvode pa celo izvažali.

K m etijsko pro izvajalna zveza v Žalcu je  po sploš
nih načelih  razvoja našega gospodarstva že sestavila 
svoj program , k i je  obsežen in da je  km etijstvu  veliko-* 
perspektivo. T em eljna naloga je  in ostane pospeše
v an je  km etijske  proizvodnje s posebnim poudarkom  
na hm elj. Pogoj za uspešen razvoj proizvodnje je  s tro 
kovno vodstvo. Zategadelj smo močno poudarili p rav  
vlogo In štitu ta  s tem, da smo razširili n jegov program  
in omogočili nam estitev dovoljnega števila s trokov
njakov , k i bodo ta  program  izvajali.. Delovno p od
ročje strokovnjakov  je  poleg labora to rijev  in poskus
nih nasadov predvsem  tam, k je r  se proizvodnja odvija. 
Ti stro k o v n jak i z dem onstracijam i, s p red av an ji in  z 
nazornim i predlogi na n jiv i sami prav  gotovo veliko 
ko ristijo  in so proizvajalcem  v podporo. V p rihodn je  
moramo to prakso še m očneje poudariti. D a bo to delo 
še bo lj zaznavno, je  nu jno , da vsaka km etijska  za-

K ar e l Ka č ,  upravnik KPPZ Žalec med poročanjem o 
dosedanjem deju UO KPPZ in o delovnem programu za 

leto 1957.



druga zaposli km etijskega strokovn jaka, k i bo dobival 
navodila od Poslovne zveze, oziroma In štitu ta  in jih  
uresničeval na obm očju svoje zadruge. Zavedati se 
moramo, da porab ljam o sorazm erno velika sredstva za 
vzdrževanje Inštitu ta . Ta sredstva pa se nam  bodo bo
gato poplačala, če bomo njihove izsledke pravočasno 
posredovali pro izvajalcem  in jih  tudi strokovno iz
vajali.

Naloga P ro izvaja lne  z^eze in pravtako program  
Inštitu ta  je  sm otrno pospeševanje vseh km etijsk ih  pa- . 
nog. Ne smemo se zadovoljiti in ponašati z napredkom  
samo v hm eljarstvu! Uspevati moramo tud i v ostalih 
panogah, posebno, ker so za to ob jek tivn i pogoji! Ren
tabilnost moramo iskati v vseh panogah in ne samo 
v hm elju!

Naši travn ik i nam  m orajo dati dovolj krm e. da 
bomo lahko redili kvalitetno  živino sivo-rjave pasme. 
P raksa preteklosti, češ da je  k rav a  h m elja rju  samo 
tovarna gnoja, k a r  pa že odpravljam o, je  neekono
mična. K olobar na hm eljarskem  področju  se je v zad
njem  obdobju že sprem enil v prid  k rm sk ih  rastlin. 
Tako smo ustvarili tem eljne pogoje za živinorejo. Res 
je, da je  na hm eljarskem  področju vsa ostala proiz
vodnja podre jena glavni panogi hm eljarstvu. Toda. 
če bomo izvaja li vse agrotehnične ukrepe v enaki me
ri, kot p ri hm elju, bomo tudi p ri drugih k u ltu rah  do
segli rezultate, k i j ih  želimo.

P otrošn ja um etnih gnojil je  pri nas zadovoljiva, 
ni pa še idealna. To v e lja  predvsem  za travn ike in 
delno tud i za n jive . Srednjeevropske norme, okrog 
TOO kg um etnih gno jil na ha, še nismo dosegli, čeprav 
je  ekonomičnost takšne porabe dana. K akovost p ri
delka je  važna tud i na travnik ih . Zgodnja košnja in 
sušenje krm e na sušilnih napravah  se že uveljav lja . 
To bo v p rihodn je  pogoj za donosno živinorejo. Na 
njivah bo treba p og lab lja ti ornico, da se bodo um etna 
gnojila lahko uveljav ila . Redna zam enjava vseh se
men še ni na področ ju  naše zveze popolnoma prodrla.

Sadjarstvo k o t dopolnilna panoga bo le tak ra t 
uspešno, če bodo prevladovale dobre in rodne sorte 
in, če. bomo sadnem u drev ju  bo lj gno jili kot doslej. 
Novo osnovana sadna drevesnica »Mirosan« bo tudi 
za pdročje  naše Zveze, predvsem  obrobne k ra je , od
igrala odločilno vlogo. L etošnja vrem enska nesreča v 
začetku m aja  nam  ne sme vzeti poguma, treba pa se 
bo v prihodn je p red  vplivi slane zavarovati. V okviru 
zadruge in poslovnih zvez bo treba s skupno akcijo, 
z nabavo dim nih naprav ali kako drugače, zavaro
vati pridelek. Tu se ne bomo smeli u strašiti stroškov, 
k e r lahko odpravim o škodo, k i se pozna še več let.

M i š o  B o b o v n i k ,  d ir e k to r  »H m eza d «  Ž a le c  p oroča  na  
zb o ru  o d o s e d a n j ih  o d g o vo rn ih , te ž a v n ih  a v e n d a r le  u sp e š 
n ih  p r o d a ja h  h m e lja ,  z la s ti o p ro d a ji h m e lja  le tn ik a  1956, 

in  d a je  p ro g n o z e  za  p ro d a jo  le to šn je g a  p r id e lk a  h m e lja .

J o ž e  J e l o v š e k ,  r e n o m ir a n i h m e lja r  iz  P e trd v č , v o d i  
Ì. o b čn i zb o r  in  d a je  na  g la so v a n je  zg o d o v in sk o  p o m e m b n e  

p red lo g e .

Zaščitna služba je  v preteklem  le tu  dosegla prav 
dobre uspehe. Sadovnjake so očistili, zadovoljivo so 
izvaja li zaščitne ukrepe p ri k rom pirju , zaščita hm e
lja  pa je  lani rekordno uspela. Saj smo v zgodovini 
hm eljarstva  zapisali k valite tn i in kvan tite tn i rekord  
v p rid e lk u  na ha. Presenetil pa nas je  d iv ji hm elj, ki 
je  nap rav il precej škode na kvaliteti. Zaradi tega bo 
Zveza s pomočjo m ladinskih brigad organizirala akcijo  
za un ičevanje tega škodljivca. M ladinske brigade bodo 
pregledale -teren od V ranskega do Celja.- ob Savinji 

in p ritok ih  Savinje, ob V oglajni in na ostalem hm e
ljarskem  področju te r izkopale ali drugače uničile 
d iv ji hm elj. K m etijske zadruge bodo m orale podpreti 
to akc ijo  na svojem področju  in organizirati aktive 
m ladih zadružnikov v pomoč brigadam  in tud i poka
zati, k je  se škodljivec n a jb o lj bohoti. Za m lade za
družnike naj bo ta  ak c ija  konkretna naloga, za svoje 
obm očje naj naprav ijo  načrt, ki ga bo brigada z n ji
hovo pomočjo uresničila.

N aslednja važna naloga Zveze je  izvedba regu
lacij in m elioracij na področju Zveze. Ložnico ’ regu
lira jo  že več let. R egulacija bi naj b ila  po program u 
letos končana. D ruga etapa po program u Zveze je  
Poljska. M nenja pa sem, da moramo ta  program  raz
širiti. Načrtno je  treba v sorazm erno k ra tkem  času 
regu lira ti in m elio rirati te r položiti prve zaje tnejše 
tem elje za nam akanje hm eljarskega področja. Sicer 
je  ta  perspektiva precej smela. Po mojem m nenju  je  
potrebno, da občni z"bor zadolži upravni odbor, naj 
začne po etapah u v e ljav lja ti ta načrt. Izvedba načrta 
p rav  gotovo ni odvisna samo od naših lastn ih  sred
stev, am pak bo potrebna pomoč skupnosti v obliki dol
goročnih posojil. Račun nam  kaže, da je  tak  boj z 
naravo  ekonomičen in da je  zaradi tega koristen  za 
p ro izvajalca in za skupnost. Ce bi uspeli izvesti vse 
predvidene m elioracije, b i lahko na hm eljarskem  pod- 
roč ju  dosegli p ridelek  4.000 ton hm elja letno. Da bi 
proizvodnja ne l>ila odvisna od .vrem enskih razm er 
in ogrožena od suše, je  neogibno potrebno -tudi na-



In g . J a n k o  P e t r i č e k ,  Sef o d d e lk a  za  k e m ijo  n a  I n 
š t i t u tu  in  e v ro p s k o  p r iz n a n i  s t r o k o v n ja k - k e m ik  p ro u č u je  n o v  

n a č in  ž v e p la n ja  su h e g a  h m e lja  za  e k sp o r t.

m akanje . Im eti moramo standardno in kvalite tno  p ro 
izvodnjo, če hočemo za stalno vezati kupce našega 
hm elja. P ri 2.500 ha hm elja s povprečnim  pridelkom  
1.600 kg, hi dosegli 4.000 ton letne proizvodnje. Ako 
podredim o naravo našem u cilju , to je  doseči p ride
lek  1.600kg na ha, a li povečati sedanji povprečni p r i
delek  za okoli 300 kg, je  to popolnoma realen  račun.

Ta. zamisel je  sicer zelo smela, toda s pomočjo 
skupnosti jo  lahko uveljavim o v sorazm erno k ratkem  
roku , m orda v 5 letih.

Ce hočemo izvesti te načrte, m oram o tak o j orga
n iz ira ti p ripravo  načrtov  za dosego jega c ilja  in sicer 
v okv iru  Vodne skupnosti za u red itev  S av in je  in n je 
n ih  pritokov.

D a bi nazorno pokazali, kako  vpliva nam akanje 
na  povečanje proizvodnje, je  Poslovna zveza Žalec 
organizirala  ekskurzijo  zadružnikov v Ita lijo . e»

Že p re j sem omenil, da po trebu je solidna trgovina 
stalno količino pridelka . S čim več robe bomo razpo
lagali, tem bo lj bomo in teresan tn i za svetovne p re 
kupčevalce hm elja. N aša proizvodnja 2.100 ton v svetu 
še ne more ig rati vodilne vloge. D andanes form ira 
cene tisti, k i ima n ajveč blaga za izvoz. Sedaj so to 
Nemci, ki izvažajo okoli 4.000 ton hm elja . Lani je  
naši trgovini zm anjkalo  okoli 700 ton hm elja . To po
m eni, da smo odgan jali kupce in jih  nehote u sm erjali

In g . M  i l j  e v  a K a č ,  š e f  o d d e lk a  za  z a š č ito  r a s tl in  na  
I n š t i t u tu  za  h m e lja r s tv o  j e  n e u m o rn o  n a  te r e n u .  V d ž ip u  
h i t i  od  h m e ljiš č a  do h m e ljiš č a , p ro u č u je  h m e l j s k e  š k o d l j i v 
ce  in  n a  k r a ju  s a m e m  s tr o k o v n o  s v e tu je  k a j ,  k a k o  in  k d a j  

j e  tr e b a  k a j u k r e n i t i .

na tu j  trg . Zgodi pa se nam  p rav  lahko, da bodo k u p 
ci tud i tiste količine, k i so j ih  doslej angažirali p ri 
nas, v celoti nabav lja li d rug je . Znano je  nam reč, da 
p ivovarne nim ajo rade h m elja  z raznih področij, am 
pak o sta ja jo  dolgo vrsto le t p ri istem tipu  hm elja. Za
rad i navedenega dejstva je  potrebno, da dosežemo 
čim prej večje količine, n a jm an j pa m anjkajočih  700 t, 
k i j ih  kupci že dandanes zahtevajo. V in teresu  trg o 
vine in v in teresu  prebivalstva, k je r  se hm eljska p ro 
izvodnja razv ija, m oram o čim prej razširiti nasade.

N ek ateri h m elja rji zaskrb ljeno  gledajo  na razši
ritev  nasadov v obrobnih sav in jsk ih  predelih  te r  v 
vojniškem  in šen tjurskem  sek to rju . B ojijo  se, da bo 
kv alite ta  tega hm elja ogrožala trgovino in onemogo
čala p lasiran je  renorniranega savinjskega hm elja za 
izvoz. Zveza se tega zaveda. H m elj s tega področja, 
v ko liko r njegova kv alite ta  ne b i ustrezala, bo p rodan  
doma. V omenjenih predelih je  razširiti maksimalno 
moč le  120 ha hmelja, za dom ači trg  pa potrebujem o 
do 300 ton hm elja. Z askrb ljenost je  to re j odveč!

Perspek tivn i razvoj s poudarkom  na hm elj, kot 
izredno intenzivno ku ltu ro , pa zahteva tudi močno 
m ehanizacijo. Znano je , da na hm eljarskem  področju  
delovne sile p rim an jku je . Z razširitv ijo  hm eljn ikov

T a k o j  p o  o b č n e m  z b o r u  so b il i  s a v in js k i  h m e lja r j i  ž e  z  d ru g o  
s k u p in o  v  S e v e r n i  I ta li j i ,  k j e r  so  s i v  p r o v in c i C re m o n a  o g le 

d a li s v e to v n o z n a n e  n a m a k a ln e  n a p ra v e .

posta ja  problem  delovne sile še bolj pereč. K oncen
tra c ija  stro jev  na sedežu km etijske zadruge p o sta ja  
ovira ekonomični m ehanizaciji. Na sedežu zadruge naj 
bodo le večji stro ji, ki se u p o rab lja jo  od časa do časa 
in k i v m anjši enoti niso ekonom ični. M ali tra k to r  z 
vsemi p rik lju čk i pa  spada čim bliže d irek tnem u p ro 
izvaja lcu  in sicer v okvir s tro jne  skupnosti. V okvir 
te s tro jn e  skupnosti bi v p rihodn je  lahko postav ljali 
tud i sušilnice, seveda, k je r  le-teh p rim an jku je . M ne
n ja  sem, da bi lahko ra zp rav lja li tudi o tem, da n a j 
bi v prihodnosti km etijska  zadruga postav lja la  žič
nice iz lastnih sredstev, seveda pod določenimi sp re
jem ljiv im i pogoji.

Pod temi pogoji bi km etijsk a  zadruga dosegla še 
večje sodelovanje v pro izvodn ji kot doslej. Te p o 
goje1 b i s tro jne  skupnosti gotovo sprejele, v k o lik o r 
bi b ili ekonom ski pogoji uporabe stro jev  in n ap rav  
vzpodbudni.

P ri takem  prihodnjem  razvoju  je  po trebno, da 
postane m ehanizacija »domača«, slehernem u h m e lja r
ju , predvsem  pa bodočim hm eljarjem , m ladim  zad ruž
nikom . Zato je  treba p r ire ja li  čimveč tečajev  za m e
hanizacijo  in tam m ladino p rak tično  poučevati v ra v 
n an ju  z vsemi stro ji. U p rav n i odbori km etijsk ih  za
drug m orajo  nud iti p ri te j  ak c iji aktivom  m ladih za
družnikov vso možno podporo in pomoč.



Program , ki sem ga navedel, je  perspek tivn i plan 
razvo ja hm eljarskega področja. Ta p lan  bi pod po
gojem, da ostanejo sedan ji odnosi in cene letošnjega 
leta, bilo moč rea liz ira ti z lastnim i sredstv i nekako v 
desetih letih, in  sicer regu lira ti in m elio rira ti pod
ročja teh-le voda in pritokov: Boljsko, H udinjo, Vo
glajno in delno Ložnico, v skupni površini 3.500 ha. 
Seveda štejem  v to površino tud i m anjše m elioracije 
na našem področju . Z m elioracijam i ne bi dobili sa
mo novih površin  za hm elj, temveč tudi za ostale k u l
ture. Izboljšali b i krm sko bazo, povečali hek tarske 
pridelke, površine bi b ile sposobne za m ehanično ob
delavo itd. S tem  bi zaznavno povečali narodni doho
dek. N arodni dohodek samo področja Ložnice znaša 
pred m elioracijo letno bruto  52 m ilijonov din, po me-

S a v in j s k i  h m e lja r  p o tu je  p o  s v e tu  k o t v s a k  k u l tu r n i  E v r o 
p e je c . S k u p in a  m e d  o g le d o m  tr ža šk e g a  p r is ta n išč a . V  o za d ju  

ena  n a jv e č jih  i ta l i ja n s k ih  p re k o o c e a n s k ih  la d ij.

I i .  s k u p in a  s a v in js k ih  h m e lja r je v  m e d  o g le d o v a n je m  v e lik ih  
s v in ja k o v  n a  v e le p o s e s tv u  T o rre sse lca .

nice naj bi postav ljali p rav tako  v okv iru  stro jn ih  
skupnosti.

4.000 ton hm elja bi zraslo na 2.500 ha hm eljišč, ki 
jih  je  treba oprem iti s hm eljevkam i in z žičnicami. 
Računamo, da bi bilo potrebno v 10 letih  obnoviti vse 
te naprave, razen žičnic, k i smo jih  postavili v zad
njem  času. Tudi te žičnice bi postavili v sistem s tro j
nih skupnosti.

Vse področje bi oprem ili z nam akalnim i n ap ra 
vam i in s p rekopi za do v ajan je  in od v ajan je  vode. To 
službo naj bi o p rav lja la  in vzdrževala organizacija 
Vodne skupnosti.

V kolikor bi navedene investicije hoteli realizi
ra ti v k ra jšem  času, bi potrebovali investicijsk i k red it 
za dobo kakšn ih  10 let.

Vse te  naloge pa je  moč uresničiti m orda že v 5 
letih. -  m \

Naloge za letos, k i j ih  v podrobnosti vsebuje t i
skano poročilo, dopolnjujem  samo v v p rašan ju  inve
sticij. Za vse'skm etijske zadruge in državna posestva 
je  Zveza postavila enake pogoje soudeležbe. P rog ra
mi km etijsk ih  zadrug in državnih  posestev pa ponekod 
presegajo  finančne možnosti investitorjev . U pravni od
bor meni, da za zadolžitev p ri bank i za ob jek te, ki jih  
g rad ijo  naši člani, soodgovarjajo Zveza za plačilo anu
itet, v ko likor je  te program e po trd ila  in se z njim i 
strin ja . Letna anu iteta  km etijsk ih  zadrug ali d ržav
nih posestev naj bi ne b ila  večja, ko t znaša polovica 
u stv arjen ih  anuitet. Višek zapadle anuitete  plača Zve
za s pogojem, da po v rn itv i dolga bank i še ona obra-

S sp re je tjem  načela stro jn ih  skupnosti bi hm e
ljarsko  področje m oralo dobiti za izvedbo program a 
pridelek  4.000 ton hm elja letno in z ozirom  na po
m an jkan je  delovne sile okoli 300 m alih trak to rjev  z 
vsemi p rik lju čk i, km etijske zadruge pa n a j bi pove
čale m ehanizacijo za 50 večjih  trak to rjev . P riporoč
ljivo  bi tudi bilo, da bi km etijske zadruge na našem 
področju  nabavile 30 kom bajnov.

D a b i lahko posušili 4.000 ton hm elja  v ustreznem  
roku  potrebujem o 18.000 m2 sušilne ploskve. Ce upo
števamo sedanje kapacitete in obnovitve, bi m orali za 
to proizvodnjo zgraditi še 7.000 m2 sušilnic. Te sušil-

M ed  v o ž n jo  po  S e v e r n i  I ta l i j i  so e k s k u r z is t i  p ro u č e v a li tu d i  
n a č in  in  u s p e h  g o sp o d a r je n ja  na  s r e d n je  v e l i k ih  k m e ti ja h  

(b lizu  V icen zie ).

lioraciji pa  se bo povečal na 357 m ilijonov din ali za 
300 m ilijonov več na leto kot p red  izvedbo teh del. 
To pomeni, da b i se b ru to  narodni dohodek z melio
racijam i povečal na celotnem hm eljarskem  področju 
za najm an j 900 m ilijonov din letno. S

P ri o g led u  s v e to v n o z n a n e  a re n e  v  V e ro n i, k je r  so  b ile  p re d  
s k o r a j 2000 le ti b o rb e  g la d ia to r je v , zd a j p a  p r ir e ja jo  k o n c e r te  

in  opere . P ro s to ra  je  za  30.000 g le d a lc e v .



cuna delež, ki ga je  sovplačevala. Z drugim i besedami 
povedano, da Poslovna zveza podaljšu je  rok  odplačila 
an u ite t glede na ekonom sko moč člana s tem, da mu 
istočasno še d a je  možnosti investirati tam , k je r  je  
tu d i v času plačila an u ite t potrebno.

Še nekaj o letošnjem  prem ijskem  sistemu. Napak 
je  m nenje, da je  p rem ijsk i sistem po svoji zamisli po
večan je  cen hm elju. P rem ijo  dajem o samo zarad i te-' 
ga, da bi proizvodnjo povečali, ne moremo pa je  ve
za ti z vrem enskim i pogoji! Samo večja proizvodnja je  
ekonomska podlaga za premijo! K ljub  tem u pa mora 
b iti in tudi je  p rem ijska osnova takšna, da je  pri po
vprečnih  pogojih  dosegljiva.

M nenja sem, da So prem ije, k i j ih  je  razpisala Po
slovna zveza dosegljive velik i večini hm elja rjev , se
veda če se bodo zanje bo rili in če bodo prav ilno  upo
ra b lja li  vse agrotehnične ukrepe. P rav  gotovo smo 
si lahko  edini v tem, da še nismo dosegli m aksim alne 
možnosti povečane pro izvodnje in da še imamo re 
zerve. Da te rezerve tu d i izkoristimo, pa je  sm oter le
tošn jega prem iran ja.

Tovariši in tovarišice! To je  k ra tk o  dopolnilo k 
pism enem u poročilu upravnega odbora. D anašn ji zbor 
naj delo Zveze kritično  pregleda in z določenimi p red 
logi pomaga reševati naloge, k i smo jih  prevzeli. Vse 
k a r sem nakazal, je  tre b a  trezno p reu d ariti in n a jti 
pot do uresničitve. P rep ričan  sem, da bomo s tesno 
povezavo zadružnikov, km etijsk ih  zadrug in  Zveze ter 
ob pomoči naše lju d sk e  oblasti, te naloge tud i uresni
čili. Občni zbor naj bo prag, čez ka terega  vstopamo 
v zgradbo naših velik ih  načrtov.

Za tov. Miranom Cvenkom je  p rebral finančno poročilo 
K PPZ Žalec za leto 1956 njen  upravnik  tov. Karel Kač (v 
izvlečku) :

Ob svoji ustanovitv i je  KPPZ Žalec prevzela od 
bivšega H m eljarskega odbora sredstva v skupn i višini 
61,653.699 din. T u so za je ta  vsa sredstva, k i j ih  je  imel 
H m eljarsk i odbor na dan  likvidacije. KPPZ Žalec je  
p revzela  vso aktivo iri pasivo ne glede na značaj sred
stev in n jihovih  virov. O b prevzem u sredstev  smo na
tančno popisali tak ra tn o  stan je / P rav  tako smo prim er
ja li  denarna sredstva s stan jem  v bank i in  s stanjem  
v tak ra tnem  knjigovodstvu  H m eljarskega odbora. 
Spornih zadev ni bilo. S redstva H m eljarskega odbora 
smo prenesli na Poslovno zvezo dne 13. septem bra 1956.

S tan je  sredstev in n jihov ih  virov 31. decem. 1956 
je  znašalo 532,024.331 din. Pri b ilanci na dan  31. de
cem bra 1956 moramo poudariti, da pokazu je  stanje 
dolžnikov zelo visok znesek. Ta dolg izv ira  v g lav
nem iz kom isijskih razlik , u stvarjen ih  s p ro d a jo  hm e
lja  le tn ika  1956. (Večji del tega dolga je  že poravnan.)

O d ustanovitve Poslovne zveze pa do 31. decem
b ra  1956 so znašali strošk i za redno poslovanje skup
il ó 3,698.026 din. Od tega

osebnih 
opèrativnih  
funkcionalnih 
za list »Hm eljar«

1.099.150,— 
675.588,- 

1,495.011.— 
428.277.—

din 3,698.026,—

V ečji del stroškov je  poravnal »Hmezad« v brem e 
svoje režije, o sta le 'p a  smo k rili od lastnih dohodkov. 
D ejansk ih  stroškov je  bilo za 935.026 din več k o t-je  
predvideval predračun . S predračunom  smo predvide
vali le 2,743.000 din. P rek o račen je  je  bilo zarad i neob- 
hodnih potreb nujno, če smo hoteli uspešno o p rav lja ti 
prevzete naloge. O  vseh nastalih  stroških, ki j ih  nismo 
predvideli s predračunom , je  razprav lja l upravn i , od
bor te r jih  po predpisih  odobril.

N aša Poslovna zveza je  poleg ostalih skladov fo r
migaia tud i investicijski sklad. V ta  sklad smo naložili 
sredstva kom isijskih razlik . Teh sredstev je  bilo 
u stv arjen ih  479,792.704 din. U porabljam o pa jih  p re d 
vsem za investicijska dela v km etijstvu: za finansira
n je hm eljsk ih  sušilnic, žičnic, regres za hm eljevke itd. 
S tem i sredstvi naloženimi v tem skladu bomo dosti 
p rispevali za večje in kvalite tnejše  pridelke v vseh 
panogah km etijstva  na našem področju, predvsem  pa 
v hm eljarstvu.

V skladu -z dnevnim  redom  občnega zbora je po vseh 
opravljenih poročilih delovni predsednik tov. Jože Jelovšek 
otvoril razpravo, ki je tra ja la  daleč čez poldne in v kateri 
je sodelovalo blizu 30 d isku tan te v.

Med diskusijo je  o prodaji hm elja le tn ika 1956 in o pri
čakovanjih za prodajo letošnjega letnika poročal d irek to r 
»Hmezada« tov. Mišo Bobovnik.

(Pripom ba: O tem je  s potrebnim i dopolnitvami, ki jih  je 
zahteval čas med občnim zborom in današnjim  dnem, nap i
sal k ra tek  sestavek tov. Vlado Birsa z naslovom »Prodaja 
hm elja letnika 1956« (na stran i 21).

O proračunu K P P Z . Žalec za leto 1957 je zborovalcem 
poročal upravnik  tov. Karel Kač (v izvlečku):

P ro račun  za leto 1957 znaša 26,546.000 din. Z adnji 
čas so nastale spremembe za okrog 4,000.000 din tako, 
da znaša sedaj proračun za leto 1957 — 30,781.087 d i
narjev .

KPPZ Žalec pomaga tu d i drugim  Poslovnim zve-i 
zam, podpira  km etijske razštave in razne km etijske  
akcije , družbene organizacije, km etijske zadruge itd. 
P rav tak o  prispeva k  vzdrževan ju  In štitu ta  za hm e
ljarstvo . V ečja vsota je  p redvidena za uničevanje d iv
jega hm elja , za prosvetno vzgojno delo, štipendije p ri 
H m eljarsk i šoli, za sodelovanje z EHB itd.

Občni zbor KPPZ Žalec je  soglasno odobril delo u p rav 
nega. odbora za minulo obdobje in prav  tako soglasno p o tr
dil po upravniku predlagani p roračun za leto 1957.

Drugi pomembnejši sklepi občnega zbora:
Občni zbor je soglasno pooblastil upravni odbor, da sme 

najeti investicijski k red it v višini 2 m ilijard  d inarjev  za 
potrebe, ki jih  je  v uvodnem govoru obravnaval predsednik 
tov. Miran Cvenk in ki jih je  zbor po diskusiji tudi odobril

Občni zbor je  izvolil v km etijske pospeševalne odbore 
pri K PPZ Žalec te-le člane zadružnike:

1. ODBOR ZA HMELJARSTVO 
IN POLJEDELSTVO:

Jelovšek Jože — predsednik, član UO KPPZ, p re d 
sednik KZ Petrovče;

ing. Kač Miljeva'— ta jn ik , In štitu t za hm eljarstvo , 
Žalec;

ing. Ferlinc Bogdan, In š titu t za hm eljarstvo, Žalec;
Krašovec Milan, km et, Žalec;
Podbregar Mirko — d irek to r ZP, LatkovfT vas, 

P rebold, član UO KPPZ;
Kronovšek Ivan — km et, predsednik KZ T rnava;
Cokan Ernest — kmet, M egojnice, p. Griže;
Jezernik Baltazar — km et, predsednik h m elja r

skega odbora KZ V elenje;
Božič Ivan — km et, p redsednik  KZ Gomilsko;
Goropevšek Karel, km et, predsednik h m elja rsk e

ga odbora KZ Vransko;
Podbregar Karel, d irek to r DP Slom p. Ponikva, 

G robelno;
Hropot Ivan, kmet, Sp. G rušovlje. p. Šem peter v

S. d.;
Baš Jelka, km etica, Braslovče;
Žilnik Minka, km etijsk i tehn ik , KP Založe, p. Šem

peter v S. d.



2. ODBOR ZA ŽIVINOREJO:

Pečolar Štefan — predsednik , član UO KPPZ, di
rek to r D P V rbje, Žalec;

ing. Marovt Stane, ta jn ik , uslužbenec KPZ Žalec;
Vrabič Anton, veterinar, Strmec;
Pristovšek Rado, km et, predsednik  živinorejskega 

odbora KZ Petrovče;
Prekoršek Konrad, km et, V išnja vas, p. Vojnik;
ing. Pugelj Anton, uslužbenec DP Žovnek, p. B ra

slovče;
Lempl Jože, predsednik KZ Velenje;
Brinovec Majda — predsednica AMZ KZ Vransko;
Hropot Maks, predsednik  živ inorejskega odbora 

KZ Gotovlje.
-T

3. ODBOR ZA SADJARSTVO:

Ušen Vinko, predsednik, član UO KPPZ, kmet. 
Sp. G rušovlje, p. Šem peter, S. d.;

Cvikl Janko, ta jn ik , uslužbenec KPPZ Žalec; 
i Jelen Anton, km et-sad jar, Šentilj p ri Velenju;

Debelak Ivan, upravn ik  KZ, km etijsk i tehnik  D o
brna;

Korbar Franc, d irek to r ZP M irosan, p. Petrovče;
Rak Ivan, nam eščenec OLO C elje, preds. sadjar, 

odbora KZ G otovlje;
Satler Franc, km etijsk i tehnik, uslužbenec Inšti

tu ta  za hm eljarstvo ;
Boškovnik Marta, km etijsk i tehnik  p ri D P Vrbje, 

Žalec;
Bizjak Tončka — Šm artno ob Paki, kmetica.

Med najvažnejše sklepe občnega zbora 19. m aja  letos je 
vsekakor šteti spreje tje  in potrditev Pravilnika za nagradno 
tekmovanje v proizvodnji hmelja na področju LRS za leto 
1957, ki smo ga objavili v »Hm eljarju« št. 5-1957, sklep, ki v 
svojem ̂ končnem nam enu pomeni velik napredek v prizadev
nosti savinjskih hm elja rjev  za dvig v proizvodnji hm elja in 
krepitev socialistične, borbene zavesti za splošen razcvet naše 
družbe.

P rav  tako je  občni zbor potrd il gradnjo novega, repre
zentativnega upravnega poslopja KPPZ Žalec v  neposredni 
bližini Inštitu ta  za hm eljarstvo in novo stanovanjsko zgradbo

P r v i  iz k o p i za  u p ra v n o  p o s lo p je  K P P Z  Ž a lec .

za potrebe uslužbencev Poslovne zveze v Žalcu. Obe prepo
trebni zgradbi bosta zgrajeni že konec le ta  1957 in izročeni 
svojem u nam enu.

In  končno je občni zbor po sprejetju  še več drugih  skle
pov (n. pr. nov škaf za m erjen je  hmelja, o čem er je pose
ben članek v današnji številki »Hmeljarja«) potrdil v celoti 
še delovni program za leto 1957, ki ga je na zboru predložil 
upravnik  tov. Karel Kač.

Ne bomo poskušali v poročilu opisati p rav  vsega, 
o čem er je  I. občni zbor KPPZ Žalec 19. m aja  letos 
razp rav lja l in sklepal, k e r je  vsebina preobširna, saj 
bi bilo treloa n. pr. samo o sprejetem  delovnem  pro
gram u za 1. 1957 napisati n ad a ljn jih  20 stran i. P ro 
gram  dela za 1. 1957 bomo — v kolikor niso članom 
na področju  svojih  KZ že poročali delegati občnega 
zbora — razlagali sproti z okrožnicami, ozirom a na 
k ra jev n ih  sestankih.

Povsem upravičeno pa poskusimo na k ra tk o  po
vzeti vsebino in pomen I. občnega zbora!

Zgodovinska resolucija Zvezne ljudske skupščine 
z zasedanja v dneh od 25. do 27. aprila letos je  sa
vin jškemu hmeljarstvu obenem z vsemi panogami 
km etijske proizvodnje na njegovem področju r a z 
l o č n o  in i m p e r a t i v n o  pokazala vse poti, po 
katerih se bo v bližnji in daljni prihodnosti pospešeno 
razvijala kmetijska proizvodnja v najtesnejši pove
zanosti z vsem našim gospodarstvom. Prav zaradi tega 
bo treba te nove smernice, ki jih daje resolucija, zno
va in znova proučevati ter uporabiti vse sile in mož
nosti, ki so prav na hmeljarskem področju skoro la
hko rečemo neizčrpne, da dosežemo naš skupni na
men — boljše pogoje za vse delovne 'člane naše nove 
skupnosti!

I. občni zbor KPPZ Žalec pa je lahko tudi ugo
tovil, da so kmetijski proizvajalci hmeljarskega pod
ročja glede tega opravili že precejšnjo pot, hkrati pa 
tudi s sklepi dokazali, da so voljni na vso moč v pri
hodnosti svoje napore še povečati.

Pod besedami »že precejšnja pot« menimo minula 
desetletja, ko so savinjski hmeljarji od prvih posku
sov na neznatnih parcelah razširili gojenje hmelja na 
2000 ha, po prvih primitivnih sušenjih na lesah in na 
podih zgradili moderne privatne in zadružne sušilnice, 
od enostavnega obdelovanja zemlje in rastline prešli 
na najsodobnejši način kmetovanja pod vodstvom 
s v o j e g a  Inštituta ter se od anarhične in uničujoče 
prodtfje hmelja posamič povzpeli na po vsem svetu 
zavidno raven kolektivne prodaje po svojih KZ in 
s v o j e m  vzornem pod jet ju  »Hmezadu« ter končno, 
da so v praksi zadnjih nekaj let sami spoznali, da je 
slehernemu delovnemu kmetovalcu omogočen zares 
neodvisen in hiter napredek v k o o p e r a c i j i  v 
najtesnejšem sodelovanju med zadrugo in kmetom ter 
sodelovanju med posameznimi kmeti pri sami proiz
vodnji v okviru proizvodnih skupnosti raznih vrst in 
velikosti.

V tej zavesti je tudi razpravljal in sklepal. Zate
gadelj smelo trdimo, da pomeni I. občni zbor KPPZ 
Žalec dne 19. maja letos z g o  d o v i n s k o  p r e l o m 
n i c o  v s a v i n j s k e m  h m e l j a r s t v u .



MELIORACIJSKO PODROČJE LOŽNICE

S E Z N A M  POVRŠIN PO KULTURAH

V HA V %

NJIVC « 9  22 95 25
TRAVNIKI «Z9 0913 532
PAŠNIKI 274 2751 0 9
GOZDOVI 13 50-69 07
RAZNO M i  84 21 72

SIZUPNO 1 9 6 7 9 4 4 9  ha <00 7»

G o rn ji z e m l je v id  in  fo to  p o s n e te k  (levo ) o b ja v lja m o  k o t i l u 
s tra c ijo  t i s te g a  d e la  v  u v o d n e m  g o v o ru  p  red s . U O  K P P  Z  
Z d lec , 19. m a ja  le to s , to v . M ira n a  C v e n k a , k je r  g o v o r i o 
b liž n j ih  m e lio r a c ija h  n a  o g ro ž e n e m  (p o p la v n e m ) p o d ro č ju  
L o žn ic e  in  re g u la c ija h  v se g a  p o r e č ja  S a v in je  te r  o n a č r to 
v a n ih  p r ip r a v a h  za  n a m a k a n je  o b d e lo v a ln ih  p o v r š in  v  c e l js k i  
k o tl in i  p o  z g le d u  S e v e r n e  I ta l i je ,  k je r  so s i s a v in js k i  h m e 
lja r j i  v  n a r a v i  o g led a li z a d e v n e  n a p r a v e  in  p r o u č e v a li  ta m 
k a jš n j i  v z d r ž e v a ln i  s is te m . O e k s k u r z i ja h  v  S e v e r n o  I ta l i jo  
sm o  že  n a  k r a tk o  p o ro č a li v  p r e j š n je m  » H m e lja r ju « , o b š ir 
n e jšo  ra z p ra v o  o m o žn o s tih , k a k o  b i b ilo  m o č  k a j  e n a k e g a , 
č e ra v n o  še le  v  d a ljn i b o d o čn o sti, s to r i t i  tu d i  v  c e l j s k i  k o tl in i ,  
p a  b o m o  z  u s tr e z n im i  p o n a zo r ili o b ja v i l i  v  » H m e lja r ju « , k i  

bo iz š e l v  a v g u s tu .

P o g led  n a  n e n e h n o  p o g la b lja n je  s tr u g e  S a v in je  n a  o s t r e m  
o v in k u , k j e r  p o d  C e lje m  za p u šča  d o lin o , da  se  p r e b i je  v  
S a vo . S tr u g o  bo tre b a  še  m o čn o  p o g lo b i ti  k l ju b  v is o k e m u  
k a tn n i te m u  n o v e m u  o b re ž ju . P o s n e te k  z  n e k d a n j e g a  
k a p u c in s k e g a  m o s tu  —  p ra v  v  m in u l ih  d n e h  so ga  d e m o n 

tira l i  in  p r e s ta v i l i  2 k m  v iše .



K arel Kač:

Kreditiranje kmetovalcev
Pred k ra tk im  je  izšel odlok Zveznega izvršnega 

sveta o investicijsk ih  in proizvodnih k re d itih  za čla
ne splošnih k m etijsk ih  zadrug in druge individualne 
km etijske pro izvajalce. Ta odlok omogoča v večji 
m eri kot doslej uporabo kreditov za pospeševanje 
km etijstva in dosedan ji predpisi o k re d itira n ju  so s 
tem odlokom bistveno sprem enjeni.

Po novem  odtoku je  mogoče odobriti k red ite  za
družnim  članom in drugim  individualnim  p ro izva ja l
cem za naslednje nam ene: za nakup sadik  in za p la 
čilo uslug v zvezi z vzgojo dolgoletnih nasadov, nakup 
vprežnih in ročnih km etijsk ih  stro jev  in naprav, km e
tijskega orodja, tovorn ih  vozil, čebelnih panjev  in 
opreme za pospeševanje čebelarstva te r  nakup ple
menske živine. Razen tega bo pod ugodnim i pogoji 
možen k re d it za nakup  reprodukcijskega m ateriala, 
živine za p itan je , za p lačevanje uslug p ri obdelavi 
zemlje, za popravilo m latilnic in za nakup  gradbenega 
m ateriala.

Izmed novih nam enov je  zelo pomembno k red iti
ran je  uslug pri obdelovanju  zemlje. Ta k red it je  po
trebno v rn iti šele po spravilu  pridelka, k a r  je  koristno 
za zadrugo in proizvajalca. Zadruga bo bo lj smotrno 
zaposlila svoj s tro jn i park , p ro izvajalec pa bo s so
dobnejšo obdelavo imel korist v večji proizvodnji. 
Posebnost novega odloka je  tud i v tem, da je  mogoče 
n a je ti k red it za nakup  prevoznih sredstev in m ršave 
živine za pogodbeno p itan je. Zlasti pa je  razširjena 
možnost investicijskega k re d itira n ja  za nakup  km etij
skih s tro jev  in nap rav , čebelarskega p ribora , za u re 
ditev dolgoletnih nasadpv, plem ensko živino itd. Ti 
k red iti bodo omogočili, da\ bodo km etovalci h itre je  iz
koriščali naravne pogoje za napredek  km etijstva n. 
pr. u re jev an je  p lan tažn ih  nasadov, izkoriščanje p la
ninskih pašnikov itd.

Do sedaj je  bilo m erilo za odmero višine k red ita  
letn i dohodek posojilojem alca. V razm erah drobno- 
lastn iške poseti se je  izkazalo, da je  tako  določanje 
k red itn e  sposobnosti km etovalcev neprim erno. Po no 
vem predpisu  je  odvisna višina skupnih k red itov  od 
potreb  za določene namene, ne pa od dohodka. O b
sto ja sicer om ejitev, da je  k red it mogoče n a je ti do vi
šine 50% vrednosti neprem ičnin (poslopja p ri tem niso 
všteta). To je  bilo potrebno zato, da ne bi k red itna  
sredstva vlagali v posestva, k je r  za večji napredek  ni 
izgledov.

K red iti za investiran je  bodo možni največ za dobo 
petih  let, za dolgoletne nasade pa največ deset let, p ri 
tem pa m ora prosilec vložiti najm an j 10% lastnih 
sredstev od zaprošenega kred ita . K rediti za letno p ro 
izvodnjo, usluge, za p itan je  živine, rep rodukcijsk i m a
teria l in  drugo pa bodo možni največ za dobo enega 
leta.

K red it bodo lahko d a ja le  zadruge iz lastn ih  sk la
dov ali iz posojila, ki ga bodo najele  za svoje člane, 
v ko liko r pa kreditno niso sposobne, bodo im eli posa
m ezni prosilci možnost, da bodo naje li k red it p ri za
družni h ran iln ici a li kom unalni banki.

O brestna pierà za n a je ti  k red it ne sme presegati 
4% na leto. Tudi v tem  je  ugodnost. Saj je  do sedaj 
obsta ja la  višina obresti 6%.

Nove oblike k re d itira n ja  omogočajo zadrugi, da 
bo s p ro izvajalci sk lepala razne odnose in tako  razvi
ja la  razne oblike sodelovanja na vasi. Tako im enova
na socialistična kooperacija  se bo na ta  način vse bo lj 
odrazila, od uslug p ri obdelavi zem lje pa  do investicij 
v individualnem  km etijskem  gospodarstvu. S sk lepa
n jem  k red itn ih  odnosov lahko zadruge bistveno vpli
vajo  na naprčdek  in spremembo zastarelih  ob lik  dela, 
obeneta pa na spremembo družbenih odnosov na vasi.

Koristno, toda še premalo zanimanja
Pred k ra tk im  je  na pobudo OZZ C elje  organizi

rala Poslovna zveza v Žalcu enodnevne sem inarje za 
vodilne p redstavn ike km etijsk ih  zadrug. Namen se
m inarjev je  bil, da se na nedavnih občnih zborih iz
voljeni lju d je  zadrug h itre je  seznanijo s tem eljnim i 
nalogami, k i so k ljučne  za uspešen razvoj km etijske
ga zadružništva.

P rizn a ti moramo, da je  odtegovanje predstavni
kov, k i so obenem  proizvajalci, p rik ladnejše  v zim
skem času, toda za rad i pozne izvedbe občnih zborov 
KZ nismo mogli k  tem u delu pristop iti p re j.

Na splošno so sem inarji dobro uspeli. Na prvem 
sem inarju  je  b ilo  70% predsednikov UO, predsedni
kov nadzornih odborov in upravnikov km etijskeh  za
drug. P redsednikov  sad jarsk ih  odsekov je  bilo 78%, 
živ inorejskih  odsekov 82% in hm eljarsk ih  te r po lje
delskih odborov 90%. Večina km etijsk ih  zadrug je  
pravočasno poskrbela za polno udeležbo. Spoznale so, 
da bo tako  laže reševati zam otane naloge. Teže je  za
radi tega razum eti neugoden odziv iz neka te rih  KZ. 
Tako je  na treh  sem inarjih  zastopal predsednike iz 
K m etijske zadruge Petrovče km etijsk i tehnik , češ da 
oni nim ajo časa. Iz KZ Šem peter v S. d. se od uprav
nega odbora ni nihče udeležil sem inarja , izostal je  
tud i p redsednik  sadjarskega odbora. KZ G otovlje je  
poslala samo u p rav n ik a  in predsednika hm eljarskega

odbora, KZ Griže pa samo upravn ika in predsednika 
živ inorejskega odbora. Dvomimo, če je  takšen  način 
pravilen . Težko bo nam reč tem predstavnikom  samo
stojno p reso ja ti pota in  oblike dela zadružnih  o rga
nov, če se ne bodo predhodno seznanili z njim i. P raksa 
v b ližn ji prihodnosti bo pokazala, da bo zanem arjan je

U d e le že n c i e n o d n e v n ih  s e m in a r je v  za  v o d iln e  p r e d s fa v n ik e  
K Z  n a  d a n , k o  so o b r a v n a v a l i  sa d ja rs tv o . P r v i  n a  le v i ta jn ik  

p o sp e še v a ln e g a  o d b o ra  K P P Z  Ž a lec  za  sa d ja rs tv o ,  
J a n k o  C v i k l .



vzgoje zadružnih kadrov  postalo resna zavora h itre j- poti, k i jo  nakazu je nedavno sp re je ta  resolucija Zvez- 
šem u razvoju  zadrug in  napredka v km etijstvu . To ne skupščine o razvoju  km etijs tva  in km etijskega za
je  sicer že danes pereče vprašanje, v prihodnosti pa družništva. Reči moramo, da so udeleženci z zanim a- 
bo še teže, v ko likor bomo samo čakali na zadružne njem  sledili skrbno p rip rav ljen im  predavanjem , v raz-
k ad re  od drugod, ali pa menili, da je  obravnavan je p rav i pa  so proučili vrsto tren u tn ih  zadružnih  proble-
ak tu a ln ih  zadružnih vprašan j nekoristno. mov. P rèdstavn ik i zadrug so izrazili željo, da  bi se še

Na sem inarjih  so prvenstveno proučevali trenutno k d a j zb rali na podobnih sem inarjih , k e r jim  ho to  v
zadružno problem atiko, vprašan je  proizvodnje in nove pomoč, obenem pa jim  bo olajšalo  odgovorno delo.

K arel Kač: 0  sestanku mladih zadružnikov
Poslovna zveza Žalec je  15. ju n ija  sk licala delovni 

sestanek zastopnikov iz A ktivov m ladih zadružnikov. 
Zbralo se je  nad sto m ladih ljudi, dom ala iz vseh za-

V z g o d n j i  sp o m la d i so le to s  č la n i A M Z  B ra s lo v č e  za če li go- - 
j i t i  h m e l j  v  s v o j e m  n a sa d u  z  ž ič n ic o  n a  a n g le š k i  n a č in

»v krono« .

drug  polnoštevilno. Z veseljem  smo opazovali b rhka  
km ečka dekleta in m ladeniče, polne poleta in p rip rav 
ljen e  za napredno stvar. O bčutiti je , da se je  nekaj 
prelom ilo. V b ližn ji p re tek losti smo še ta rn a li in ob
širno razp rav lja li, kako  b i pritegnili podeželsko m la
dino in k a j bi j i  nudili, da bi jo  p rip rav ili k  sodelo
v an ju . Videti je , da je  b ila  res k riv a  oblika dela. Sa
mo golo sestankarstvo po m ladinskih ak tiv ih  ni bilo 
privlačno. Cim pa smo začeli z organizacijo  aktivov 
m ladih  ljud i p ri km etijsk ih  zadrugah z določenimi 
program i, ki zajem ajo  priv lačne akcije , udejstvovan je 
na na jrazličnejših  področjih , je  zapihal nov veter. S 
tem  pa ne mislim reči, da enotna m ladinska organiza
c ija  ni sposobna p rip rav iti k  sodelovanju km ečke m la
dine. Nasprotno, saj je  zadružni m ladinski ak tiv  se
stavn i del m ladinske organizacije, izoblikovali smo sa
mo prim eren način dela.

S e v e d a  so se  ra d i p o s ta v il i  p r e d  fo to a p a ra t, da  j ih  reš i 
p o za b e .

O m enjeni sestanek je  pokazal veliko p r ip ra v lje 
nost. S prva so več govorili razn i poklicani zastopniki. 
Kasneje pa  so posam ezniki poročali o delu svojih a k 
tivov, obenem  pa p rikazali problem e, k i jim  o težu je jo  
ak tivnejše  delo. Ponekod so še nepraviln i odnosi m ed 
zadrugo in aktivom  ali med n jim  in vodstvom KG šo
le. T udi nekatere  terenske organizacije, poklicane, da 
podp irajo  delo aktivov, niso izpolnile svoje dolžnosti. 
Take po jave so m ladinci obsodili in prav  da so jih , 
saj b rez k rep k e  pomoči odgovornih organizacij in l ju 
di, bo ak tiv  težko uspeval, zlasti še, ker se m orajo  
ponekod bo riti še doma s starim i nazori. Sicer so ti 
ak tiv i še m ladi, sposobni pa so b ili že doslej pokazati 
določene koristne program ske naloge, k i so jih  izpol
nili.

Na sestanku so v prvi v rsti obravnavali sm ernice 
nad a ljn jeg a  razvoja k m etijs tva  in km etijskega za
družništva. P ri tem  ima odgovorne naloge tud i km eč
ka m ladina. N jena vzgoja je  izredno važna naloga. 
Brez zn an ja  bo težko o rgan iz ira ti napredno proizvod
njo v km etijstvu , uvesti m ehanizacijo, zaščitno službo 
itd. Na KG šolah, tečajih , sem inarjih  in z neposred
nim stikom  z vaško m ladino bo mogoče p rip rav iti 
kader, sposoben sodobnih načinov km etovanja. O tem  
so m ladinci resno razp rav lja li in to p red stav lja  uspeh 
tega posvetovanja.

Menim, da smo tu  na p rav i poti. M ladinci so iz ra 
zili željo , da bi se večkrat sestali na takšnem  posve
tovanju. H k ra ti pa so sp re je li koristne zak ljučke  o 
članstvu v KZ, m ladinskih izkaznicah, stro jn ih  teča 
jih, sodelovanju  v kon k re tn ih  akc ijah  in podobnem.

HM ELJARJI, NE POZABITE!

Pravočasno ja v lje n  rok za p rijav o  na
tančne površine in štev ila sadik hm eljišč 
(starih  in novih nasadov) je  že zdavnaj mi
n il in  vendar m an jk a  doslej še blizu 500 
p rijav . Med zam udniki so celo vodilni hme
l j a r j i  v KZ!

P reč ita jte  znova vsa določila P rav iln ika  
za nagradno tekm ovanje v proizvodnji hm e
l ja  na področju  LRS za leto 1957, k i ga je
p o trd il I. občni zbor KPPZ Žalec 19. V. le
tos in  k i smo ga v celo ti objavili v »Hme
lja rju «  št. 5/1957. P rav iln ik  je  to rej v e lja 
ven in zakonit predpis za slehernega hm e
l ja r ja  v Sloveniji, k i želi doseči višjo, 
p rem irano  ceno .za svoj letošnji pridelek .

Kdor ne bo pravočasno p rijav il vseh po
vršin  v' svojih hm eljiščih in natančnega šte
v ila  sadik, ne bo imel n iti pravice zahtevati 
p rem ije , čeravno jo  bo m orda dosegel.

Zanikrne zam udnike bomo v prihodnjem  
»H m eljarju« — verje tn o  objavili.



Vzgoja kadrov za strojno službo v kmetijstvu
M ehanizacija se čedalje bo lj odraža tud i v našem 

km etijstvu. Ce se malo ozremo po svetu, vidimo m ar
sik je velik napredek. Vsej m ehanizaciji v km etijstvu, 
pa tudi drugod, je  glavni nam en, da o la jša  p ro izv a ja l
cem delo in da z vso agrotehniko omogoča h itre jši na
predek  v proizvodnji.

P ri nas m ehanizacija v km etijstvu  ni nova stvar. 
P roizvajalci, zlasti v naprednejših  predelih , med te 
je  prav  gotovo treb a  šteti hm eljarsko področje, želijo 
sprem eniti način obdelave zemlje, v en d ar prenehajo  
n a jvečk rat tam, k je r  začne ig ra ti svojo vlogo računi
ca. Povsod, tud i p ri m ehanizaciji v km etijstvu , je  silno 
važno vp rašan je  rentab ilnosti strojev. To pa p ri nas 
gledamo n a jv ečk ra t zelo ozko, rekel b i celo, da v id i
mo samo dinar, k i  ga je  treba odšteti za stro jno  nslu- 
go, p rav  nič pa ne upoštevamo pozitivnih strani, med 
njim i n. p r. m anjšo porabo fizičnih sil, sodobno obde
lavo zem lje, pravočasno opravljeno delo, dvig storil
nosti, pridelek  itd.

Ce to re j pogledam o rentabilnost skozi to prizmo, 
bo računica tako j drugačna in bo dala že p ri sedanjih 
pogojih s tro ju  p rednost p red  vprežno živino oziroma 
ročnim obdelovanjem .

Že često smo razp rav lja li o km etijsk i m ehaniza
ciji. Navadno smo krivdo  prip isali predpisom , am orti
zaciji in ne vem, čemu vsemu še. S tem  smo tudi raz
p ra v lja n je  zak ljučili. G rešnega kozla smo našli, zdaj 
pa naj pride nekdo, k i.g a  bo odstranil, oziroma ki se 
bo upal trd iti, da  tem u ni tako!

Res je  bilo n ek a j ovir v predpisih, k i so doslej 
precej vplivali na efektivno uro  s tro ja  v km etijstvu. 
Vendar m i bo v erje tn o  večina le p ritrd ila , če pravim , 
da je  p recej k riv d e  na kadrih , ki im ajo  opravka s 
km etijsko  m ehanizacijo.

S tem  pa ne trd im , da stro jn ik i v naših  km etijsk ih  
zadrugah ne ustrezajo . Nasprotno, imamo nekaj ljudi, 
ki stro jno  službo o p rav lja jo  zelo vestno. Vendar so 
v večini p rim erov ti l ju d je  le trak to ris ti, k i dobro ob
vladajo trak to r in tistih  nek a j p rik lju čk o v  v s tro j
nem -odseku km etijsk e  zadruge. Zelo malo število pa 
imamo takih , k i obvladajo  agrotehniko in k i jim  ra 
čunica in m ehanizacija ni španska vas. Zavoljo tega 
sem m nenja, da je  pogoj, če želimo h itre je  napredo
vati v naši km etijsk i m ehanizaciji, da se tem eljito  lo
timo vp rašan ja  kadrov, k i bodo u p ra v lja li zadružne 
stroje.

Tu nasta ja  dvoje. Razum ljivo je, da bo tem eljna 
enota m ehanizacije tud i v prihodnosti s tro jn i odsek 
ali posta ja  km etijske  zadruge. R azum ljivo pa je  tudi, 
da tako sko n cen triran  stro j na sedežu stro jnega odse
ka zadruge ne m ore porabiti gospodarsko polne zmog
ljivosti v km etijstvu . Zategadelj gremo v novo o rgani
zacijo, v k a teri bo s tro jn i odsek imel po vaseh pod- 
odseke ali s tro jne  skupine, k a r  bo omogočilo p rib li
žati stro j čim bliže pro izvajalcu  oziroma proizvodnji. 
Vodstvo stro jnega odseka ali postaje pri km etijsk i 
zadrugi bo m oralo b iti tedaj v rokah  človeka, ki bo 
poleg obvladanja m ehanizacije v pravem  smislu orga
nizator km etijske  stro jne  službe in k i bo m oral kar 
najbo lj poznati tud i vso agrotehniko in gospodarsko 
stran  km etijske m ehanizacije.

D rugo pa je  vprašanje ljud i, ki bodo up rav lja li 
sv d ro ji v pododsekih oziroma s tro jn ih  skupinah. Ne
mogoče si je  zam isliti, da bodo s tro ji v redu  delali, da 
bodo pravilno oskrbovani in vsak čas p rip rav ljen i za

start, če ne bomo imeli za to sposobnih ljud i. G re za 
strokovno usposobitev tistih  ljud i, k i im ajo veselje do 
stro jev , ljud i, ki bodo v b ližn ji bodočnosti sposobni 
sam ostojno u p rav lja ti s tro je  v vaških skupinah. Gre 
to re j za vodje stro jn ih  odsekov km etijsk ih  zadrug in 
za lju d i, ki bodo neposredno u p rav lja li z zadružnim i 
stro ji.

N ekatere km etijske zadruge že razp rav lja jo  o tem 
in želijo  organizirati s tro jn e  tečaje na svojem  sedežu. 
To željo  postav ljajo  zlasti m ladi lju d je  iz v rs t aktivov 
m ladih zadružnikov. Iniciativo m ladih lju d i je  vseka
kor treb a  podpreti. K jerk o li je  le mogoče, n a j zad ru 
ge začno organizirati takšne tečaje.

• V splošnem je  nekak  strah , da bo ta vzgoja ka
drov prepočasna. Zavoljo tega so p ris to jn i č in itelji 
sk len ili p renehati s sedanjim  program om  naše Hm e
lja rsk e  šole za 1 ali 2 leti. Namesto šolanja h m elja r
jev  je ' v načrtu  organizacija  3—5 m esečnih stro jn ih  
tečajev, v k a terih  bi m ladinci dobili potrebno znanje 
iz m ehanizacije, obdelave zem lje oziroma agrotehnike. 
P rv i tečaj, k i bo tra ja l  verje tno  malo d lje  (4—5 mese
cev), bo za vodje stro jn ih  skupin.

Predvidom a bodo letos oprav ljen i 4 teča ji s 25 do 
30 gojenci. N avodila glede teh  tečajev  bodo km etijske 
zadruge v k ra tkem  preje le .

Močno želim, da bi ta  članek zain teresira l na pod
ro č ju  posanieznih km etijsk ih  zadrug vse tiste m lade 
lju d i, k i želijo oprav iti tečaj. Ta tečaj bo udeležen
cem obenem omogočil op rav iti izpite za vožnjo. P r i ja 
ve n a j za zdaj zbira jo  km etijske zadruge, k i bodo 
skupno z vodstvom šole oziroma tečajev  slehernem u, 
ki im a za to pogoje, u red ile  vse potrebno, da bo tečaj 
tudi opravil. N ačrt je  dober. P repričan  sem, da nam  bo 
tako  mogoče čim h itre je  rešiti kadrovsko vprašanje, 
ki je  neogiben pogoj za h itre jš i napredek  km etijske 
m ehanizacije.

Akcija zatiranja divjega hmelja
V svoj letošn ji delovni program  je  v k lju č ila  Po

slovna zveza med drugim  tud i akcijo, ki je  p rav k ar 
v teku . Skupno z m ladinsko organizacijo smo se pogo
vorili o nalogi, k i je  silno važna za p ridelovan je  k a 
kovostnega hm elja.

Nad dve sto srednješolcev p reg ledu je  v m an j
ših skupinah področja posameznih km etijsk ih  zadrug 
od C elja  do V ranskega in n ap rej preko  Braslovč, Le
tuša, Šm artnega, Šoštanja, Velenja, Šaleške doline iu 
celjske kotline. Oboroženi so s sekiram i in rovnicami, 
da bi uničili sleherno d iv jo  hm eljsko rastlino, k i jo 
bodo izsledili. O k ra jn i štab  m ladinskih brigad  je  p r i
p rav il skupno s Poslovno zvezo Žalec operativn i plan. 
ki ga že izpo ln ju je jo  delovne skupine od 20. ju n ija  
do 10. ju lija . P ri tem  pom agajo Poslovna zveza, km e
tijsk e  zadruge s svojim i uslužbenci in ak tiv i mladih 
zadružnikov, odzvala pa so se tud i d ržavna in zadruž
na posestva, k i so m ladinskim  ekipam  ponudila brez
plačno stanovanje in izdatno hrano po ugodni ceni. 
P ričakujem o, da bo ak c ija  dobro uspela, sa j je  vse 
delo organizirano, strokovno vodeno in nadzoru je jo  
ga osebe, ki odgavarja jo  za celotno akcijo . V p rihodn ji 
štev ilk i »H m eljarja« bomo poročali, kako je  akc ija  
uspela.



F™” 8“"1“"  Enotni škaf za
Č lanek  »Uvedba enotnih škafov za m erjen je  hm e

lja  za vse hm eljarsko področje«, ob jav ljen  v »Hme
lja r ju «  št. 5/1957, je  vzbudil med h m elja rji p recej po
mislekov. V pojasnilo h m elja rjem  navajam o izvleček 
iz spisa K ontrole m eril in  plem enitih kovin v Celju, 
štev. 360/57:

Prvi odstavek 15. člena Zakona o m erah iz 1. 1928, 
ki je  še vedno v veljav i, se glasi:

»Za merjenje v javnem  prometu z merami, ki so 
navedene v prednjih členih tega Zakona, to je  pri ku
povanju ali prodaji, pri trgovanju s kakršnokoli robo 
ali proizvodom, za določanje količine dela, dnevnice 
ali zaslužka, je  dovoljeno uporabljati le  predpisno 
pregledana in žigosana merila in priprave za merje
nje.«

Sleherni pridelovalec hm elja to re j mora za dolo
čan je  zaslužka obiralcem  hm elja  u p o rab lja ti le zako
nito odobrena m erila. M erilo je  m eter ali kilogram  
ozirom a liter. Vse m ere m orajo b iti preizkušene in ži
gosane po Kontroli m eril, u radni ustanovi za ugoto
vitev, če merilo ustreza m etrskem u sistemu in p red
pisom glede točnosti in pravilnosti.

K er dosedanje m ere, k i so jih  pridelovalci hm elja 
u p o rab lja li za določanje zaslu žk a ,‘ne ustrezajo  m e
trskem u sistemu te r j ih  kontro lna ustanova ni p regle
dala in žigosala, j ih  v p rih o d n je  za določanje zaslužka 
obiralcev hm elja ne bodo smeli več uporab lja ti.

Zato je  samo v k o ris t hm eljarjev , če si pravo
časno p risk rbe tak a  m erila, k i ustrezajo  veljavnim  
predpisom  in da se tako  izognejo nevšečnostim  kršitve 
Zakona o merah.«

Merilo

1:4

Del. naprava
3 0  1 Š k a f

Naprava
Š k a f  z a  m e r .  h m e l j a

Poz Prednost Kos Snov
a škaf-posoda 1 Peral 2
b obroč 1 Aatikorodal
C ročaj 2 Al. s/4 trdo

d zakovica 8 Alum.

Kot enotno mero za hm elj, ustrezno predpisom  Za
kona o m erah, k i nam reč dovo lju je  le 20, 50 ali 100 1, 
je  H m eljna kom isija v Žalcu pred lagala škaf z vse
bino 30 litrov. N jen p red log  je  U prava za m ere in p le
m enite kovine v B eogradu z odločbo št. 3347/57, z dne

merjenje hmelja
11. 6. 1957 odobrila s pristavkom , da m ora b iti na 
škafu vtisn jeno  ali grav irano: »Merilo za hm elj« 301. 
P rav k a r navedeno n a j bo dokaz, da bi K ontrola m e
ril m ere, k ak o r so neka te ri predlagali, češ, naj bo 
32 litrov, sploh ne odobrila. T udi za 30 litrov je  izdana 
posebna odredba in velja samo za merjenje hmelja.

Škafe bo izdelala Tovarna em ajlirane posode v 
C elju. Škafi bodo iz a lum in ijaste  pločevine, težki p r i 
bližno 1,60 kg. Škafe bodo p re je le  vse km etijske za
druge, da jih  razdele hm eljarjem - Trenutno pa so še 
težave z m aterialom . Pločevine tovarna v C elju  še 
nam reč ni pre je la . V erjetno pa 'bo vprašan je  p ravo
časno rešeno.

Z a m e n j a v a  g o j e n c e v  
h m e lj a r s k e  š o l e

Na pobudo vodstva h m eljarske šole v Žatcu, ČSR 
bosta ob koncu ju l i ja  in začetku avgusta naša in če
ška šola zam enjali gojence obeh hm eljarsk ih  šol. Spo
razum eli smo se, da pod strokovnim  vodstvom p ošlje 
mo v češko hm eljarsko področje deset gojencev iz 
vrst dosedanjih  absolventov naše šole. Naši gojenci bo 
do odšli okrog 20. ju lija . O gledali si bodo vsa hm elj- 
ska področ ja  v Češki, se seznanili z m etodam i in n a 
čini p ro izvodnje in z delom njihove hm eljarske šole. 
V Češki bodo ostali deset dni, nato pa se bodo skupno 
z desetim i češkim i gojenci vrn ili.

Sporazum eli smo se, da vso oskrbo (hrano, s tano
vanje, prevoz po njihovem  hm eljarskem  področju) 
plača n jihova organizacija. V zameno za to pa bomo 
vzdrževali mi n jihove gojence p ri nas 10 dni.

Mislimo, da bo ta  zam enjava m ladih h m elja rjev  
zelo koristna , obenem pa bo u trd ila  vez m ed njihovo 
in  našo hm eljarsko  organizacijo , k i smo jo  vzposta
vili lan i z obiskom naših predstavnikov  češke h m elja r
ske o rg an izac ije .^

ZoDilN BORCA
4. ju lija  — prired i

Zveza borcev Celje s sodelovanjem Oddelka 
NOB V Mestnem muzeju

R A Z S T A V O

v izložbah NA-MA v Stanetovi ulici.

Razstava bo od 30. VI. — 6. VIII. 1957. 
Razstava je pod geslom »NE POZABIMO!« 
in prikazuje naše ljudi v koncentracijskih 
taboriščih, odgon partizanskih družin z 
o/roki v taborišča in pogin I. Celjske čete, 
zavoljo česar je  ogled razstave za prebi
valce hmeljarskega področja državljanska 

dolžnost.
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Vlado Birsa:

Prodaja savinjskega hmelja letnika 1956
Za razdelitev  in p rodajo  hm elja  sta b ili na sve

tovnem trg u  odločilni dve dejstv i: svetovni pridelek 
hm elja, če upoštevam o zaloge v pivovarnah, in odkup 
piva. V letu  1956 je  b il svetovni p ridelek  hm elja za 
okrog 6.000 ton m anjši od pridelka v le tu  1955, odkup 
piva pa je  nenehno rastel. To je  povzročilo določeno 
kon ju k tu rn o  tendenco. Ta pojav se je  p rav  odrazil 
šele,v  septem bru, ko je  postalo jasno, da je  p ridelek  
hm elja v nekaterih  državah tud i za 20% m anjši kot 
lani.

Nemci so p rv i izkoristili nastalo situacijo  in so s 
špekulativnim i posegi posameznih trgovcev umetno 
dvignili cene. V jesen i je  bila situacija  v Evropi s ta l
no čvrsta, po visokih cenah pa so hm elj plačevale 
predvsem  domače pivovarne, k i so b ile  p risiljene k r iti  
skoraj izčrpane zaloge. Za eksport pa ni bilo mogoče 
plasira+i hm elja po n a jv iš jih  cenah zarad i in terven
cije Am erike, k i je  nudila hm elj za 40 do larjev  p ri 
50 kg ceneje ko t Nemčija.

P ri p rodaji našega hm elja in po litik i cen smo se 
m orali držati teh le  načel:

a) upoštevati smo m orali'nem ške • cene, k i so ne
kak  barom eter s tan ja  na evropskem  in svetovnem trgu,

b) upoštevati smo m orali dejstvo, da izvozimo vsa
ko leto 40 do 50% hm elja v, Združene države Am e
rike, k a r ’pomeni, da so ZDA naš n a j večji odjem alec 
hm elja. P ri tem  pa ne smemo spregledati, da ZDA niso 
p rip rav ljen e  p lača ti p re tiran ih  cen za hm elj v kon- 
ju k tu rn ih  letih, k e r lahko s svojim  pridelkom  k rije jo  
lastne potrebe. V zadn jih  dveh letih  so Nemci dvig
nili cene svojega hm elja  na raven, k i ni p redstav lja la  
realnega odnosa do stvarne situacije  (svetovna p ro 
dukcija  je  v glavnem  k rila  potrebe), ZDA niso kup ile  
večjih  kontingentov hm elja in  zato smo mi zavzeli 
prvo mesto v n jihovem  uvozu. Za nas je  bilo prim erno, 
da prodajam o hm elj za nekaj do larjev  niže kot Nem
ci, kot pa da b i tvegali izgubo tržišča, k i odkupi 800 
do 1000 ton vsakoletnega p ridelka  sav in jskega hm elja.

c) U poštevati smo m orali dejstvo, da gre 95% n a 
šega hm elja za izvoz in da ga le 5% odkupijo  domače 
pivovarne. Iz tega sledi, da je  določen riziko v prim e
ru, če ne uspemo p lasirati celotnega pridelka. Naša 
domača p ivovarniška in d u strija  nam reč ne more p re 
vzeti tržnih viškov. P ri drugih  državah, k i p rid e lu 
je jo  hm elj, tega problem a ni, ali pa je  minimalen. 
R azm erje med domačo porabo in izvozom je :

ZDA 85% : 15%, Nemčija 60% : 40%, A nglija 
90% : 10%, CSR 60% : 40%, B elgija 80% -.20%, F ra n 
cija 70% :50% , Jugoslavija 7% :93% .

P rav ilna  določitev p rodajn ih  cen v novi sezoni je  
vedno težavna zadeva. Na hm eljskem  tržišču k a r m r
golijo naspro tu joče si izjave in poročila. Iz n jih  je  
težavno razbra ti, kakšna je  s ituacija  v resnici. D a si 
ustvarim o jasno  sliko o tendencah in  možnostih p la 
siran ja, obiščejo predstavnik i »Hmezada« vsako leto 
v začetku sezone posamezne evropske države, ki same 
pridelu jejo  hm elj, obenem pa tudi vzpostavijo stike 
z našimi odjem alci. Ta način sond iran ja  te ren a  je  po 
kazal uspehe in v p re tek li sezoni smo že 17. septem bra 
s precejšnjo  gotovostjo določili cene novem u pridelku. 
P ri tem  smo m orali upoštevati dejstva, k i smo jih  n a 
vedli pod točkam i a, b in c. K er naš hm elj relativno 
zgodaj dozori, imamo to prednost, da se lahko p o ja 
vimo prv i na trgu. Po drugi stran i pa ima to lahko 
neugodne posledice, če v sezoni cene porastejo, k e r

običajno prodamo naš p ridelek  že v enem tednu po 
ob jav i cen.

Letnik 1956 smo prodali v tele države:
ZDA 8411
H olandija ' 253 t
F ran ca ja 1501
A vstrija 70 t
Nem čija 134 t
B elgija 147 t
D anska 45 t
A nglija 256 t
Švica 71 t
Švedska 1 t
N orveška 3 t
B razilija 10 t

Skupaj 2.002 t

Domače pivovarne 128 t
Skupaj 2.130 t

V gorn jih  štev ilkah  je  zajet izvoz savinjskega 
hm elja  še v tele dežele: M aroko, A lžir, Tunis, Senegal, 
Cote d ’Ivoire, Egipt, Kam erun, A ngleška vzhodna A fri
ka, A vstra lija , M alaja, Japonska. Venezuela, Kolum
b ija  in Kanada. Izvoz v te dežele so nam reč posre
dovali trgovci iz ZDA, A nglije, Nemčije, F ran c ije , Ho- 

dandije , plačan pa je  b il v njihovih  valutah.
P erspektive za leto  1957. V uvodu smo omenili, 

da je  lani padel svetovni pridelek  hm elja zarad i neu
godnih vrem enskih razm er. Ta padec je  b il posebno 
občuten v A ngliji, B elgiji in F ranciji, k je r  je  trpela  
zarad i hladnega in deževnega vrem ena tu d i kvalite ta  
p ridelka . V pivovarnah navadno k rije jo  svoje zaloge 
vsaj za leto in pol. Z aradi lanskega m anjšega pridelka 
pa so pivovarne v glavnem  pokrile svoje zaloge samo 
do nove sezone, v A ngliji pa se je  celo zgodilo, da 
m orajo  črpati rezerve. To dejstvo in  pa stalen porast 
konzum a piva, bosta tu d i letos vplivala na razpore
d itev  in prodajo  hm elja. Tudi letos je  določena kon- 
ju k tu rn a  tendenca na svetovnem  hm eljskem  trgu. Ce 
bo A m erika ostala p r i dosedanjih  površinah, potem 
lahko  računam o, da bo tud i leto 1957 ugodno za pro
dajo  hm elja. K er pa ni nihče p rerok  v svoji domovini, 
n a jm an j pa v trgovini s hm eljem , k je r  n i nobena se
zona podobna drugi, bomo m orali pač počakati do sep
tem bra, ko bo približno znan nov pridelek , tako po 
količin i kot po kvalite ti. Šele tak ra t bomo mogli ugo
toviti, če je  bil naš optimizem  pravilen.

Lelo
Realizacija 

savinj. hmelja 
po vojni

1942 1 prodano t 329.734,—
1943 ( v le tu  «J 55,405.224,—
1944 J 1945 1 1,522.500,—
1945 33,491.278.-^-
1946 60,933.781,—
1947 86,940.487,—
1948 87,697.526,—
1949 103,986.984,—
1950 165,059.208,—
1951 381.865.593.—
1952 655,723.638,—
1953 406,638.377.—
1954 1.888,145.304,—
1955 1.112,817.919.—
1956 2.555.364.665.—

Skupaj din 7.595,922.218.—



Jaka Slokan:

S fotoaparatom  med
Že od nekdaj sem želel svetu posredovati pravo 

podobo o Savinjski dolini. Sicer sem to že često po
skusil. vendar sem odnehal že po prvih  besedah. Za
k a j?  Tej veliki nalogi nisem bil kos. Zdaj pa že d lje

»

F r a n c  R o j n i k ,  n a js lta re jš i v e te r a n  m e d  s a v in js k im i  
h m e lja r j i  iz  P o d v r h a  p r i B ra s lo v č a h .

časa poberkujem  po arh iv ih , prelistavam  znanstvene 
k n jig e  zgodovinarjev in  zemljepiscev, se pom enkujem  
z ro jak i in poznavalci nedavne preteklosti, prouču
jem  celo svet svetlobe in barv  te r ob iskujem  hm e
l ja r je  na domu in v hm eljiščih — s fotoaparatom  v 
rokah.

J o ž e  P r i s l a n ,  p o  d o m a č e  »P apež«, p r im e r  n a ju s p e š n e j
š ih  s a v in js k ih  h m e lja r je v  i z  P o ljč  š t. 2. S ic e r  se  b liža  že  
8 0 - te m u  le tu , v e n d a r  o s t a r o s t i  p r i  n je m  še  n i  n i t i  s le d u !

savinjskim i hm eljarji
Čem u? Neogibno moramo zbrati vse potrebno g ra 

divo, preden  se bom lotil u stv ariti resnično podobo o 
sav in jsk ih  h m elja rjih  s pisano besedo in z vsemi iz
raznim i sredstvi, k i jih  dandanes tehnika prem ore.

Do tega zaželenega uspeha pa bo preteklo  vse
kakor še precej Savinje skozi dolino, zategadelj za 
čenjam  z drobci.

A li ste že k d ajko li pom islili, da se dandanes s 
pridelovanjem  hm elja v Sav in jsk i dolini u k v a r ja  že 
tre tji  rod? Da, res je! Prvega je  že zdavnaj ruša po
krila, zdaj se poslavljajo  že poslednji vojščaki dru
gega rodu, tretji rod pa je  med hruščem  in truščem  
današnjega časa na začetek že skoraj p o za b il. . .

A li ni to rej prav, če poskušam o v našem listu, v 
»H m eljarju«, od številke do številke določiti n ek a j

M a r t i n  K r a l j ,  8 0 - le tn i v e te r a n  — h m e lja r  —  iz  P r e 
se r ja  š t. 6. P r is ta l je- n a  fo to g r a f ir a n je , č e ra v n o  se  ta k r a t  

n i  p o č u ti l  ra v n o  do b ro , s ic e r  p a  je  še  k re p a k .

prostora — drugemu rodu? Iz pomenkov z n jim i bomo 
m enda le iztrgali pozabi m arsik a j zanim ivega o za 
četku h m e lja rjen ja  v Savin jsk i dolini.

In, konec vseh koncev, če vse pom isleke denemo 
vstran , nečesa ne smemo! Tein poslednjim  članom  dru
gega rodu  pokažimo za n jihovo pionirsko delo h v a 
ležnost, dok ler še žive!

O čak, Franc Rojnik s Podvrha št. 16 je  nem ara 
n a js ta re jš i živeči savinjski h m elja r — silak! Da, to je  
še silak, čeravno je  naložil na  svoja široka ram ena že 

deseti k riž. A li veste, kako me je  nedavno sprejel?



Po pozdravu in po jasn itv i nam ena obiska, me je  — z 
njegovih lic sta s ija la  sonce in sama dobro ta — takole 
z besedo naravnost prem agal: »Ja? M idva? — Pojdiva 
se metat!«

Zdaj je  to šala, vendar — nekoč ne b i bila!
Že ko sem, bosopeto otročč, h lačal po gozdovih 

okrog Plavčevih, to je  njihovo domače ime, te r nab i
ral jagode in borovnice, sem ga spoznal. V eljal je  po

-*<3

vsej S avinjski dolin i ko t trden  kmet, k i m u je  bilo le 
malo enakih. Pa telesna postava! P rav i o rjak ! Do P lav
čevih je  vselej vsa dolina go jila  n a jg lo b lje  spošto
vanje. In  po pravici, zasluženo!

Povest bi 'nastala , če bi napisal o Plavčevem  oča- • 
ku  vsaj nek a j tega, k a r bi bilo treba. K akor sam p ra 
vi, je  h m elja ril že njegov oče in za n jim  on — več kot 
tri četrtine stoletja! P rev iharil je  vse v iharje , prvo 
in drugo svetovno vojno, vse gospodarske krize, a 
hm elju  je  ostal zvest do današn jih  dni. Čeravno je  
kot gospodar že spregel, je  še hm eljar.

»Ja, imam še hm elj in ga ne pustim  iz rok — do 
smrti. N jiva  »na Puši« je  še vedno moja!«

Da, F ranc  R ojn ik , km et s Podvrha št. 16, star že 
93 let, je  vsega spoštovanja vreden veteran med sa
v in jsk im i hm elja rji. V zgodovino našega hm eljarstva 
bo treb a  močno zapisati njegovo ime.

Veste kaj, P lavčev očka? Ob vaši stoletnici Vam 
bomo izročili ustrezno diplomo! V k rogu  otrok in vnu
kov ostanite, zd rav i in nas — dotlej počakajte! Na 
svidenje!

Poznavalec S avinjske doline mi bo potrdil, da je  
največ hm eljišč nekako od Gom ilskega do Podvrha 
pod Goro O ljko. Na tem področju sem to k ra t tud i 
obiskal veterane v hm eljarstvu. Ne po nekakem  po
sebnem  načrtu , k a r  tako je  naneslo. Zavoljo tega naj 
mi ne zam erijo  tisti, k i vedo o enakovrednih  v e tera
nih v dolini od Podvrha do Žalca! Z akaj, vsi se bodo 
zvrstili in  končno zlili v celoto.

Ne bom b rsk a l po m atičnih kn jigah , k a r okroglo 
bom rekel — osemdesetletnika sta Jože Prislan, hm e
lja r  iz Poljč št. 2 in Martin Kralj, h m elja r iz Preserja 
št. 6. O ba slovita že od nekdaj kot odlična km etovalca 
— hm elja rja . O ba sta prevzela v dediščino hm elj že 
od svojih  očetov. Zaslužna sta zavoljo  tega, ker sta 
med prvim i v S av in jsk i dolini posvetila večino svojih 
n jiv  hm elju, ga go jila  po napotilih, s trokovn jakov  in 
se sproti po najnovejših  izsledkih agro tehničn ih  in 
kem otehničnih ved m odernizirala. Med prvim i sta 
zgradila sušilnici, n a jp re j »Linhartovko«, potem  »Lor- 
berco« in im ata zdaj najsodobnejše s tro je  za pridelo-, 
v an je  hm elja. N jun  pridelek  znaša letno  celo po šti
rideset stotov — pa tud i več! Kdor im a čas in voljo, 
lahko izračuna, da sta Prislan in K ra lj izvila v svojem  
ž iv ljen ju  iz zem lje desetine m ilijonov d in arjev  in jih

nista, kot so jih  žal n ek a te ri drugi h m e lja rji — p o ra
bila nekoristno, nasprotno, kot na vso moč napredna 
in varčna h m elja rja  sta ves čisti dobiček investirala  v 
svoji km etiji, k i sta — čeravno nekako sk riti sredi 
Poljč, oziroma sredi P rese rja  — v okras S avinjski do
lini, tako  po zunanjosti ko t po siceršnji gospodarski 
n o tran ji urejenosti!

Zapisal sem si vse, k a r  sta mj povedala iz rane 
m ladosti, vendar presega okv ir današnjega sestavka. 
Obenem  z drugim  gradivom  pa bo nekoč le zagledalo 
luč sveta . . .

P ripom niti hočem za to k ra t le to, da sta oba vzgo
jila  svoje otroke v odlične h m eljarje , ki bo o n jih  
tud i treb a  ob času posebej spregovoriti.

In zdaj, skok iz P rese rja  čez Sa.vinjo v Podvin! 
Tam pod Goro O ljko  nas že od daleč pozdrav lja  Cem- 
rova km etija . Samo za hipec poglejte fotografski po
snetek! Slikoviti izrezek čudovito lepe Savinjske dob
ije! T ujec bi na jb rž  d e ja l: »To bo verje tno  kakšna 
graščina!« Ne, to ni graščina, to je  p ristna  savinjska 
trd n a  hm eljarska km etija  Vinka Zagoidčnika iz Pod
vina št. 21. Po domače p rav ijo  »Čemer«!

O biskal sem ga 11. ju n ija  letos, po golem n ak lju č
ju  p rav  na dan, ko je  slavil štiridesetletnico kot gospo
dar Cem rovine. Šteti ga je  med veterane, čeravno mu 
je  šele 67 le t in je  še vedno gospodar. Že njegov  oče 
Dominik Zagoričnik je  hm elja ril m ed prvim i v Sa
v in jsk i dolini. Sedanji lastn ik  Vinko Zagoričnik pravi, 
da so p ri čem rov ih  imeli že le ta  1911 osem sto petdeset

Ž iv l je n j s k o  n e ra z d ru žn o  p o v e z a n a  ju b ila n ta :  67- le tn i  V i n 
k o  Z a g o r i č n i k ,  p o  d o m a č e  »Č em er«  iz ' P o d v in a  21, ob 
s v o je m  i O - l e t  n i k u  — h m e ljs k e m  n a sa d u  n a  is t i  n jiv i .  
V e r je tn o  e d in i p r im e r  p r i  n a s  in  tu d i  r e d e k  p r im e r  n a  v s e m

sv e tu .



sadik, med prvo svetovno vojno pa že k a r  nad 4000 
sadik. Cemrovim je  treb a  izreči vse p riznan je , k a jti  
n iko li niso hm elja povsem opustili. Med prvo svetov
no vojno, so ga imeli celo več ko t baron i in velepo
sestn iki v Novem k lo štru  in Seneku, k e r  so ga le-ti 
za rad i nerentabilnosti opustili. V sekakor poudarka 
v redna zvestoba! O stali so zvesti h m elja r j i 'v  n a jtež jih  
dneh. V začetku so sušili hm elj na  podih na kozolcu, 
k ak o r prav ijo  »v treh  nadstrop jih , prvi in drugi ,štol- 
b e rk ‘ ter na ,petrih ‘«. D a, celo p ri zidanici so ga sušili 
vse do leta 1911, ko so zgradili 4 m2 — sušilnico. Pred 
n jo  so sušili hm elj tako, da so ga »odmetavali« z metlo 
zdaj na levo zdaj na desno. Lani so dosegli rekordni 
p ridelek . Žilavost C em rovih ponazarja  tud i dejstvo, 
da v z tra ja jo  p r i h m e lja rjen ju , čeravno j ih  toča redno 
vsako leto po nekajkrat obišče in — poglejte  si foto
g ra fsk i posnetek! — pa m orda 'edini primerek v Sa
v in jsk i dolini, da im ajo  hm eljski nasad na isti njivi 
že 30 let! P ravijo , da rodi še vedno odlične, srednje- 
velike kobule in, da ga mnogo naberejo . Že večkrat 
so ga nam eravali izkopati — pa so ga le obdržali, tako 
zelo ga cenijo in im ajo  r a d i . . .

. Zares ponosno zre Čem rova km etija  z m ajhne 
vzpetine pod Goro O ljko v dolino. K akor graščina je  
Čem rov m arof (gospodarsko poslopje) in zgovorno 
priča slehernem u tu jcu  o drugem rodu h m elja rjev , ki 
so s trudom  in znojem  zgradili hiše in gospodarska po 
slopja vseh vrst.

D a, drugi rod je  tisti, k i je  v obdobju n a jh u jš ih  
svetovnih v iharjev  (vojne in krize!) položil sa v in j
skem u hm eljarstvu  trdne tem elje  in z žlahtnim  gol- 
dingom razširil sloves Sav in jske doline na vse k o n ti
nente sv e ta /B re z  n jih  bi naša dolina ne b ila  to, k a r 
je: po naravn ih  lepotah m ed biseri slovenske dežele, 
po stopn ji v gospodarjen ju  pa  — vsekakor prva!

Na današnjem , tretjem rodu je , da n ad a lju je  s 
trad ic ijo  nenehne k rep itve  in izpopolnjevanja. Laže 
mu je , ne p rezira  in tlači ga več noben tu jec  ali sve
tovni kapital. V pogojih izg radn je  socializma, ko mu 
vsa d ružba pomada, bo lahko  še razširil hm eljišča in 
zgradil še bo lj veličastne domove in sušilnice v okv iru  
svojih  km etijsk ih  zadrug.

Ì5 v Priimek in imeE—1 m Kraj Število Ha Pridelek P r i d e l e k  p o v r s t a h
sadik na ha I % 11 %  m  %  IV

y  okupaj

la  R ojnik F ranc 
11) R ojnik T erezija

Podvrh 16 
Podvrh 16 j  6.154 1,25 988 536,5 43,36 699,5 56,64 1.236

2 Zagoričnik Vinko Podvin 21 13.700 3.00 1.307 2.527,5 64.41 1.395,5 35,59 3.923
3 K ralj M. F ranc Preserje  6 8.023 1,79 1.365 2.412 98,69 32,5 1,31 2.444,5
4 Prislan  Jože Poljče 2 12.200 2,71 1.611 996 22,81 3.325 76,15 45 t,04 4.366

O pom ba: G orn jo  tabelo  o b jav ljam o , da  p rikažem o ž ilavost in uspešnost im  enovanih . L an i je  n. p r. vse toča v e čk ra t močncf p rizad e la  in  v en d ar so 
d e jan sk o  oddali g o rn je  ko lič ine . Ce pa bi p riš te li še o d sto tek  po o c en jev a ln i kom isiji p rizn an e  škode, potem  bi se — z lasti p r i p rv ih  tre h  — k o lič in e  
znatno  dvignile, p rid e lek  na  h a  bi b il p ri vseh visoko nad  rep u b lišk im  poprečjem !

Jak a  Slokan: VRBJE ,  naše km etijsko posestvo š t  i
Naslov naj n ikogar ne čudi, k a jt i  tak o  sem zapi

sal hote. V rbje je  naše km etijsko  posestvo, ves čas po 
vo jn i in v S avinjski dolini na jbo lj znano in  pomembno 
socialistično km etijsko  posestvo. Pa ne za rad i kakšne
ga golega n ak lju č ja , ne, prvo je  v celjskem  o k ra ju  in 
če izvzamemo G abrovico v Slovenski Isiri, k i so jo  
ustanovili v specifičnih pogojih, tud i p rvo v vsej Slo
v en iji prešlo v celoti v socialistični sektor, m irno la 
hko rečem, že tako j ob samem zak lju čk u  vojne.

Da, V rbje je  kot k m etijsk a  delovna zadruga n a j
višjega socialističnega tipa z imenom sav in jskega he
ro ja  Slavka Š landra m ed prvim i zaslovela daleč prek  
m ej naše ožje domovine. Na svoj način je  vse doslej 
ostala predm et obširnih jav n ih  razprav  v časopisju, 
rad iu  in po u radn ih  p rostorih  raznih oblastn ih  o rga
nov.

Zakaj in čemu? T udi že pred  vojno je  bilo ime 
V rb je  precej znano, k e r so imeli v njem  n ek d an ji no
vom eški m enihi svoje posestvo in mlin. Po' moči za
kona je  posestvo V rb je  po vojni tako j postalo splo
šna ljudska imovina. N ekaj vnetih  domačih, sav in j
skih  borcev za socialistični način obdelovanja zem lje 
je  osnovalo km etijsko  delovno zadrugo, prvo po času 
nastanka. Da pa tak ra tn o  V rbje ni zaslužilo nobenega 
prvenstva po svoji n o tran ji vrednosti, je  b ila  prav  ta 
ko že tak ra t — jav n a  tajnost. Za propagando je  pač 
važna le ideja, ki jo  želi razširiti, ne to liko okolje, v 
katerem  je  ta ideja  po sili razm er. Id e ja  je  kot biser, 
k i na vrednosti prav  n ičesar ne izgubi, tu d i če ga kdo 
•vrže'v blato. Na nesrečo je  nam reč naš začetni povojni 
p re h itr i tempo v razvo ju  zaposlil v V rb ju  tu je  ljud i,

ki niso hoteli in tud i niso b ili kos zahtevnem u obdelo
van ju  zem lje v Savinjski dolini, k i je  o tem  šušlja la  
resnico in tu  pa tam  tudi že spregovorila in  ustrezno 
ukren ila . (Pred leti je  KDZ V rbje enostavno opustila 
ob iran je  hm elja zarad i nekvalitetnosti. Sosednja KDZ 
v Žalcu je  s svojim i ljudm i na njihovih  hm eljiščih 
»polavkala« tud i zadnje kobule. V sramoto in zasmeh 
KDZ V rbje!)

Jeseni bo 10 let, ko sem V rbje prvič obiskal — 
kot novinar. Videl sem vse in razum el. Č eravno sem 
ugotovil, da so ta k ra t b ili v KZ V rb ju  pravzaprav  ne
kakšni »socialistični menihi«, k i so se v m iru, pod 
streho KDZ, debelili na račun  resničnih borcev za nov 
red, tega javno  ta k ra t nisem spregovoril — zaradi lepe 
ideje km etijskega zadružnega zadružništva, b isera, k i 
so ga gazili nek a te ri tak ra tn i člani KDZ V rbje, za je- 
dalci na mladem drevesu naše nove skupnosti.

Pa pustimo vnem ar senčno preteklost, zakaj d an 
danes lahko o V rb ju  povemo že neprikrivano resnico. 
Po splošni reorganizaciji km etijskega zadružništva p ri 
nas p red  dobrim i petim i le ti je  posestvo V rbje p revzel 
Inštitu t za hm eljarstvo  v Žalcu s tak ra tn im  d ire k to r
jem  ing. Lojzetom Kačem. Le-ta mi je  povedal k a r 
celo povest o žalostni dediščini, k i jo  je  v im enu In 
štitu ta  prevzel. N jegovi napori, da’posestvo očisti d ru ž 
b e n ih 'p ija v k  in ga usposobi, da bo rodilo kot d ruga 
poséstva v S avinjski dolini, niso b ili zaman. Razvoj 
jc  močno k ren il po poti navzgor.

Še k re p k e je  pa se je  začelo V rbje razv ijati, ko se 
je  v m arcu  1954 osam osvojilo in  ko je  vodstvo prevzel
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U p ra v n o  p o s lo p je  — ?; n o v e m  p r iz id k u  (levo) 
je  h m e lja r s k a  šola.

Š t e f a n  P  e č o  l a r , 
d ir e k to r  p o se s tv a .

In g . B r a n k o  R e s m a n ,  
r a v n a te l j  H m e lja r s k e  šole.

Š o p e k  m la d ifi,' b o d o č ih  
h m e lja r je v  v  H m e lja r s k i  
šo li 1956-57. Po p o u k u  so 
se  r a z p o re d il i  na  s to p 
n iš č u  v  p re d a v a ln ic i .  
S p o d a j d e sn o  n j ih o v a  
v z g o j i te l ja :  in g . B o g 
d a n  F e r l i n c  in  in g . 
B r a n k o  R  e s m  a n.

Z u n a n jo s t  g o v e je g a  h le v a . V zo rn o  u r e je v a n o  g n o jišč e  in  
z a je tn i  so lis  (desno).

Z ra čn a , v s e m  p re d p is o m  h ig ie n e  u s tr e za jo č a  n o tr a n ja  
u r e d i te v  v  h le v ih .

P o g le d  n a  V r b je  iz  n e p o s r e d n e  b liž in e . Z n a č ile n  m o tiv  iz  L R  K ita js k e .

T a k o  so se  v p is a li  
v  s p o m in s k o  k n j i 
go H m e l ja r s k e  šo le  
k i ta js k i  n tla d in c i.



sedan ji d irek tor tov. Štefan Pečolar. Sposobnost nam 
zago tav lja  že njegova možata, udarna po java. Res, 
da nim a izpitov n a jv iš jih  ustreznih šol, ne, pač pa ga 
je  zato tem bolj njegova prizadevna p rak sa  20 let v 
km etijsk i proizvodnji p rek a lila  v prim ernega vodjo 
večjega, m odernega km etijskega obrata. Po poklicu 
je  km etijsk i tehnik  in je  vse ž iv ljen je  uspešno gospo
daril na raznih posestvih na Hrvaškem , v Podgradu 
p ri Vranskem, v  R ad ljah  ob D ravi, p ri u p rav ljan ju  
splošne ljudske imovine v Velenju, na Lavi p r i Celju 
in na posestvu v Šem petru v Savinjski dolini.

N a jp re j mi je  dejal, n a j pove k a j več o težavah 
v V rb ju  leta 1954 ing. Lojze Kač, konec koncev pa mi 
je  le natančneje razložil vse o dejstv ih  in o vzrokih 
tak ra tn e  an a rh ije  na posestvu, k a j t i  dom ala sleherni 
zadružnik  je  gospodaril po svoje in  za sebe. Koreniti 
ukrep  je  bil neogibno potreben. S tru k tu ra  zaposlenih 
na posestvu se je  na m ah sprem enila v p rid  delovnih 
lju d i in posledica je  b ila  tu.

Na produktivmost dela je  odslej vplivala organiza
cija. Poostrili so odgovornost slehernega, m o ra l je  ve
deti, k a j mu je  v določenem času opraviti, vodilno 
osebje je  bilo vselej natančno seznanjeno z operativn i
mi načrti, poznali so odgovornost na vse s tran i itd. V 
plačilni sistem so vnesli učinek kot tem elj za obračuna
van je  zaslužka. Uvedli so norm iran i način dela. R eal
nost norm, glede na ob jek tivne in sub jek tivne pogoje 
dela, je  nadzirala posebna kom isija na posestvu, k i je  
izpopolnjevala norm e glede na specifične okolnosti. 
Posestvo je  začelo s sistemom prem iran ja, paralelno  s 
tem  je  sprem injalo učinek produktivnosti k o t n a ju č in 
kovitejšo  ekonom sko-organizacijsko sredstvo za po
večanje produktivnosti, izboljšan je kakovosti, ekono
m ičnosti in rentabilnosti. P ri prem ijskem  sistem u so 
upoštevati te-le tem eljne elem ente: delo posam eznega 
delav,ca oz. uslužbenca, doseženi uspeh dela  po koli
čini in kakovosti, doseženi uspeh dela v vrednosti in 
plačo. Vsi ti tem eljn i elem enti so se sproti zapisovali 
v knjigovodstvu.

K m etijsko posestvo V rbje ima 110 ha zem lje, med 
n jim i 53 ha n jiv  in 36 ha travnikov. Poleg hm eljarstva, 
ki je  pač glavna panoga v S avinjski dolini, se je  V rbje 
lotilo predvsem  govedoreje po najsodobnejšem  na
činu. Leta 1954 so kratkom alo  vsa goveda prodali v 
zakol. Goveda so bila nam reč pestra  zb irka  n a jraz 
ličnejših  pasem in križancev, vsa okužena po TBC in 
sploh nesposobna za proizvodnjo  mesa in m leka. Polne 
4 mesece na posestvu V rb je  ni b ilo  niti g lave goveje 
živine. Po načrtu! Med tem  so nam reč neustrezne ob
jek te  porušili, druge dogradili in ad ap tira li te r  p reu re
dili po zahtevah sodobne higiene. V enem zam ahu so 
nakup ili na Prim orskem , v sežanskem o k ra ju , 70 glav 
sivorjave pasme in tak o j začeli z um etnini osem enje
vanjem . Uvedli so kontro lo  molznosti in  m erjen je  
mlečne maščobe. H lev a rje  p laču je jo  po proizvodnji 
m leka, p rira s tk u  v težini in po količini pridelanega 
gnoja. Povprečna molznost v vrbskih  h lev ih  je  že 
leta 1955 dosegla 2.500 litrov  s povprečno maščobo 
3,8%. Maščobo m erijo  dnevno p ri vseh tre h  molžah. 
K rava reko rderka d a je  letno čez 4.000 kg m leka. H le
v a r ji  so m inulo zimo oprav ili poseben trom esečni se
m inar in bodo položili izpite za kvalific irane hlevarje . 
P ri k rm ljen ju  živine na moč u p o rab lja jo  silažo. Saj 
im ajo 5 velikih silosov s sko ra j 500 m 3 vsebine, sk ra tka  
na posestvu V rbje so začeli tako  glede prostorov kot 
glede načina z najm odernejšo  govedorejo. Skromno 
predstavo o zunanjosti in no tran josti hlevov v V rbju  
naj ponazarja jo  priobčeni fotografski posnetki!

D a posestvo V rbje vzorno goji tudi hm elj in da 
dosega rekordne p ridelke  na ha, je  našim bralcem  že

znano iz »H m eljarja«, podrobneje o tem  pa bomo 
k a j več spregovorili, v prihodnosti.

N ekaj več pa je  treba že danes spregovoriti o in 
vesticijah  na posestvu v V rbju . Knjigovodstvo p r i
k azu je  za zadnja tr i leta tele finančne pokazate lje :
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1954 18,311.168 16,560.563 1,750.605 11,953,965
1955 25,517.619 21,063.101 4,454.518 16,006.139
1956 33,458.041 29,309.248 4,148.793 20,491.628

Z aradi teh visokih investicij v zadn jih  letih  in 
predvsem  zaradi dediščine po KDZ, 'k i še V rbje d an 
danes prem očno brem eni, je  treb a  pojasniti, zakaj je  
V rbje zaprosilo našo skupnost za pomoč. (D iskusija o 
predlaganem  odpisu 6 m ilijonov d inarjev  na letoš
njem  občnem zboru OZZ C elje!). V rbje je  leta 1954 
prevzelo odplačevanje dolgoročnih kred itov  za g ra d 
nje, živino, opremo in refundacije , osnovna sredstva 
pa m odernem u gospodarjen ju  niso zaradi tehnične za 
starelosti, % izrab ljenosti in podobnega, nič več u s tre 
zala, tako  da je  vodstvo bilo prisiljeno  začeti z r e 
konstrukcijo  osnovnih sredstev. Iz gorn je tahele je  
razvidno, da posestvo sicer sedaj dosega p rece jšn je  
finančne uspehe, da pa ga dediščina le preveč b re 
meni.

K oliko po rab lja  V rbje finančnih sredstev za svoj 
napredek , n a j ponazori ta-le  tabela, ki govori o fi
n an s iran ju  km etijskega program a za leto 1957:

Sušilnice za hm elj 6X16 m 2 
H m eljevke, 15.000 kom.
Pašnik i pregonaki, 10 ha 
Remiza za prikolice, 1 kom.
T rak to r Ferguson s p rik lju čk i, 1 kom. 
Rodovniško govedo, 5 kom.
Konji, delovni, 2 kom.
Žičnica, 6,8 ha 
Kom bajn, 1 kom.
S tro ji in  naprave, 8 kom.
Zem ljišče z zgradbo

Skupaj

38,000.000 din
1.500.000 din
1.265.000 din

620.000 din
3.445.000 din 
, 350.000 din

280.000 din
3.195.000 din
1.400.000 din
4.121.000 din
3.800.000 din

57,976.000 din

N a posestvu je  obenem tud i naša specialna »Hme
lja rsk a  šola«, k i je  odločno opravila svojo vlogo p ri 
vzgoji m ladine savinjskih  h m elja rjev . K er prav  te dni 
H m eljarsk a  šola sprem inja svoj program  za n ek a j 
p rih o d n jih  let, vas vabim, da si p rebere te  poseben 
članek K arla  Kača v današn ji številki: »O vzgoji k a 
d ra  za m ehanizacijo v km etijstvu« na stran i 19. O 
šoli sam i pa  bomo spregovorili k a j več pred  začetkom  
novega šolskega leta.

M orda samo še tole: T ako posestvo kot »H m eljar
sko šolo« v V rbju  si og ledu jejo  številni tu jci, k i p r i
h a ja jo  v Jugoslavijo, da se na  lastne oči in ušesa p re 
p riča jo  o zavidni stopnji, predvsem  pa o odločni o r 
ganizaciji naše km etijske proizvodnje, o našem k m e
tijskem  zadružništvu. K njiga vpisov v hm elja rsk i šoli 
to dokazuje.

Celo m ladina daljne  sončne K itajske je  lani obi
skala posestvo V rbje in H m eljarsko  šolo te r  podpisom 
v k n jig i priložila motiv iz svoje dežele. Poglejte  fo
tografski posnetek!

Ko sem d irek to rju  posestva tovarišu  Štefanu Pe- 
čo larju  omenil, da nam eravam  pisati o V rbju, mi je  
takole deja l:



»Prav! Prosim  le, da ne zarad i reklam e! Reklame 
ne potrebujem o, k ak o r tud i nočemo, da bi nas kdor 
koli poskušal nepravilno prikazovati, ozirom a neupra
vičeno hvaliti. Mi se trudim o po svojih  močeh — ne
koč se bo m oralo to pokazati tud i na zunaj!«

Tako je! Ne le, da bo prihodnost pokazala korist

nost vseh naporov in težk ih  investicij, k i j ih  vlagajo 
na posestvu v V rb ju  za dvig proizvodnje na evropsko 
raven, že sedaj lahko trdim o, da so uspehi že zaznavni, 
in da je  K m etijsko posestvo V rbje na našem področju 
v resnici naše in obetajoče kmetijsko posestvo šte
vilka 1.

Jaka Slokan
\

c y v n r t r w ì ì  z glavnim direktorjem »Agrotehnikeiz  cesiin sretan] tov. t o n e t o m  t u r k o m .

N ovinarju, k i ima nenehno opravka po raznih 
pod jetjih , ustanovah in oblastnih organih, od k ra ja  
svoje zaposlitve, pa  t ja  do Beograda, m isel k a r  nekako 
poskoči, če izve, da je  ta  in ta  p rav  za p rav  njegov 
ro jak , k e r ve, da bo k a j hitro  opravil svojo nalogo in 
sicer odlično. S tak im  občutkom  sem nedavno vstopil

T o n e  T u r k ,  glavni direktor »Agrotehnike« Ljubljana.

v prostore d irek c ije  »Agrotehnike« v L jub ljan i, da se 
z n jenim  glavnim  d irek to rjem  tov. Tonetom Turkom 
pom eniva o nabavi po ljedelsk ih  s tro jev  za hm eljar
sko področje v sedanjem  časti pospešene m ehanizacije 
v Sav. dolini. T ovariš Tone Turk je  nariireč naš ro jak , 
iz Spodnjih  Gorč p ri Braslovčah, in ag ilen  delavec za 
razcvet zadružne m isli na naši vasi, v zad n jih  desetih 
letih pa nenehno na vodilnih položajih  v ustanovah in 
pod jetjih , ki jim  je  glavna naloga dvig km etijske  p ro 
izvodnje. Bil je  tud i lju d sk i poslanec na področju  ce lj
skega o k ra ja  in p red  sedanjo  dolžnostjo v bivšem 
m in istrstvu  za km etijstvo  LRS. R ačunal sem, da se 
bova h itro  pom enila za k ra jšo  izjavo v »H m eljarju« 
v zvezi z nabavo 300 trak to rjev  in 30 kom bajnov, k a r 
je  sklenil občni zbor savinjskih  h m elja rjev  19. m aja

letos — pa sem se to pot m alce uračunah Tovariš Tone 
Turk mi je  nam reč, če vse njegove besede skrčim  v 
neka j stavkov, takole povedal:

» P rija te lj, p rav  rad, vendar želim, da objasniš še 
p re j bralcem  ,H m elja r ja “ pravo nalogo našega pod
je tja . P renekateri, ne le v Savinjski dolini, m arveč 
tud i drugod v Sloveniji, napak  m enijo, da je  naloga 
p o d je tja  zgolj trgovina s poljedelskim i s tro ji in  k e 
mičnimi sredstvi za boljšo proizvodnjo v km etijstvu. 
Ne, p o d je tje  ,A gro tehn ika“ sploh ne teži za dobičkom, 
ki ga sicer res lahko nudi trgovina s ka terim  koli 
artik lom . N jen glavni nam en je, da pom aga v naših 
splošnih naporih  za čim h itre jšo  in čim sodobnejšo m e
hanizacijo  v km etijs tvu  te r  uvedbo sodobnih agro teh
ničnih ukrepov. ,A gro tehn ika“ je  po vsej S loveniji raz 
p red la  gosto mrežo poskusnih postaj za dem onstracijo 
v narav i. Te postaje  vodijo  priznani ustrezni strokov
n ja k i in p o jasn ju je jo  prednosti tega ali onega stro ja  
ozirom a kem tčnega sredstva. Preden naše p o d je tje  za
k lju č i kakršnokoli kupo-prodajno pogodbo s k m etij
skim  proizvajalcem , dem onstrira zadevni stroj oz. uči
nek kem ičnega sredstva tako, da ničesar ne posreduje, 
ne da bi poprej kupca po svojih strokovn jak ih  pou
čila o dobrih  in slabih lastnostih  predlaganega izdelka. 
A g ro teh n ik a“ organizira  številne teča je  za up rav ljače  
km etijsk ih  stro jev  in pošilja  zain teresirane kupce v 
tovarne teh stro jev , v Tovarno poljedesk ih  stro jev  
,Zm aj‘ v Zemunu (za kom bajne) itd. .A grotehnika“ ima 
posebne pogodbe z agroservisnim i delavnicam i (n. pr. 
v Šem petru v Sav. dolini in v Celju) za popravila po
ljed e lsk ih  stro jev . Zlasti glede servisne službe smo s 
posebnim i pogodbami u red ili konsignacijska skladišča 
za n u jn e  nabavke rezervnih  delov z inozem skim i tv rd 
kam i S teyer, Unimog, D eutz, F ia t in prav  tako  seveda 
z domačimi Zadrugar, Zmaj itd.

Sicer pa nazorno govori o naši glavni in  bistveni 
dejavnosti dejstvo, da smo, sicer ko t specifično samo
stojno p od je tje  za oskrbovanje km etijstva , vk ljučeni 
ko t obrat v Zadružno poslovno zvezo Slovenije. .Agro
teh n ik a“ je  svoje delo specificirala, v n jenem  sestavu 
je  poseben sektor za m ehanizacijo in poseben za he- 
m izacijo. Letos smo poslali p ri nas zaposlene strokov
n jak e  v A vstrijo  (Steyr), Cehoslovaško (Zetor), Sov
je tsko  zvezo, Rom unijo, M adžarsko, Poljsko in dva di
p lom irana agronom a v Zahodno Nemčijo s posebno na
logo, da proučita n jihove izdelke um etnih gnojil, p red 
vsem zarad i prav ilne uporabe kalijeve soli itd. Namen 
teh  štud ijsk ih  potovanj je  usposobitev naših strokov
n jakov , da bodo natančno spoznali vse lastnosti tu jih  
s tro jev  in kem ičnih sredstev, še preden bomo zak lju 
čili zadevne kupoprodajne pogodbe.

To poudarjam , k e r se zavedam  velike odgovorno
sti, k i jo  je  .A grotehnika“ prevzela s posredovanjem  
inozem skih po ljedelskih  stro jev  in kem ičnih sredstev. 
O d leta  1951 do konca 1956 smo uvozili že nad 1.200 
tra k to rje v  te r blizu 6.000 trak to rsk ih  p rik lju čk o v  in 
večjih  strojev. S koraj 200 doma, v FLRJ, izdelanih



stro jev , 2.500 p rik lju čk o v  in stro jev  na m otorni po
gon, vprežnih te r d rug ih  stro jev  in naprav pa že blizu 
20.000! Um etnih gnojil smo do konca le ta  1956 posre
dovali slovenskim km etijsk im  proizvajalcem  precej 
nad 12 m ilijonov kg dom ačih in blizu 36 m ilijonov kg 
inozem skih um etnih g n o j i l ...«

»Ali nisva, dragi Tone, malce zašla?«, sem moral 
p rek in iti. »Nameraval sem, da Te in terv juvam  o sta

n ju  nabavk  za trak to rje  in kom bajne za hm eljarsko  
p o d ro č je ...«

»Vem«, je  vz tra ja l p ri svojem  tov. Tone Turk, 
»tudi o tem  želim, da napišeš za ,H m e lja r ja “, vendar, 
znova, poudarjam , treba je  ustrezno p rik aza ti p riza 
devnost in skrb p od je tja  »Agrotehnika“ še posebno za 
hm eljarsko  področje. Že doslej smo za Savinjsko do
lino nabavili stotine večjih  in tisoče m anjših po ljedel-

Seznam umetnih gnojil za hmeljarsko področje,
doslej naročenih pri „AGROTEHNIKI" Export-Import Ljubljena, skladišče Celje, fiškerčeta 10

za jesen 1957 in spomlad 1958
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skih s tro jev  in naprav , zavoljo tega nam  pač mora je  p rav  za hm eljarsko  področje zamotana zadeva. Ü 
b iti močno na tem, da ukrenem o p rav  sedaj, ko se n je j bo treb a  k a j več in  z ustreznim i ponazorili čim- 
želi savinjsko hm eljarstvo  najsodobneje m ehanizirati p re j  spregovoriti. To bomo storili v avgustovski šte- 
in v d a ljn i prihodnosti tud i u red iti porečje  Savinje z v ilk i »H m eljarja«, ki bo izšla v razširjen i oblik i za- 
vsemi njenim i p rito k i te r zak ljuč iti že začete melio- rad i »C eljskega tedna«, k i bo nazorno p rikazal splo-
racije po p rim erih  n a jn ap red n ejš ih  držav, pravočasno 
vse potrebno, p red en  se vsedemo k podpisovanju za
devnih pogodb. P ra v  zarad i tega sem obširneje govoril 
o nalogah ,A gro tehn ike1. Zagotavljam  ti, da bomo sto
rili vse, k a r  od nas p ričak u je jo  in zah tevajo  sav in j
ski hm eljarji.«

No, za danes bom zaključil. N abava vseh p o lje 
delskih strojev, nam akalnih  naprav  in um etnih gnojil

Ing. Lojze Kač:

Poročila o stanju v
Hallertau - Wolnzach, od 24. apr. do 23. m aja 1957
Zaradi ugodnega vrem ena v mesecu m arcu se je  

delo v hm eljiščih začelo p re j k akor lani. S popravi
lom in izboljšavo žičnic so začeli že p ro ti koncu m aja.
V prv i tre tjin i meseca so že ra h lja li  med vrste na 
lahk i zemlji. N ek ateri h m e lja rji so začeli odkopavati 
in rezati hm elj že sredi marca. Na splošno so začeli 
rezati hm elj 25. m arca in z m alim i izjem am i opravili 
delo že do 6. ap rila . Zaradi pom an jk an ja  ročne delov
ne sile so precej hm elja  odkopali stro jno. K er se pri 
strojnem  odkopavan ju  sadeži poškodujejo , bodo sku
šali okopalnik za odkrivan je  sadežev v prihodn je iz
boljšati.

Sadeži so dobro prezim ili in  so močno odgnali že 
pred rez jo. P ri obrezovan ju  so našli mnogo potem ne
lih sadežev, k i niso n a jbo ljše  kakovosti za nove n a
sade. Sneg in n izka tem peratu ra  (—6° C) sta močno 
zadržala o d g an jan je  hm elja. Šele okrog 24. ap rila  je  
začel hm elj dobro odganjati. Žice so n ap e lja li v zad
njem  tednu  v m esecu aprilu . P ri prvem  branali ju  so 
raztrosili tudi p rv i obrok spom ladanskega gnojenja.

Od 24. ap rila  do 8. m aja je  bilo le malo (28. 4. do 
1. 5.) toplih  dni. V tem  času jé  hm elj močno odgnal, 
zategadelj so začeli v zgodaj rezanih nasadih nape
ljeva ti hm elj že prve dni meseca m aja. D eževje, sneg 
in ’nizka tem p era tu ra  pa so hm elj v rasti popolnoma 
zadržali.

Bolezni, razen  kuštravcev; do 8. m aja  niso opazili.
V vseh hm eljiščih pa se je  letos po jav ila  mnogo p re j 
k akor v p re jšn jih  letih  gosenica »Schattenwickler«. 
M ala gosenica raz je  trto  in odgrize vrhove. D rugih 
škodljivcev do začetka m aja niso opazili.

9. do 22. m a ja  so b ili vrem enski pogoji za rast 
hm elja delom a neugodni. V prv ih  dneh je  bilo nena
vadno m rzlo s slano in n a jn iž jo  tem peraturo  od —4° 
do —7° C. Od 10. m aja  d a lje  se je  tem p era tu ra  močno 
dvignila. Malo padav in  v ap rilu  in v začetku  m aja je  
vplivalo slabo na razvoj m lade rastline. Posebno se je  
to poznalo na lah k ih  tleh  in v novih nasadih . 16. m aja 
je  dež le malo osvežil rastlino. Šele okrog 20. m aja 
je  m očneje deževalo, k a r je  zelo ugodno vplivalo na 
rast hm elja. Do 22.‘ m aja  je  padlo v W olnzachu 47.8 mm 
dežja in tem peratu ra  se je  gibala od —4° C dne 9. m a
ja  do najv išje  24° C z dne 15. m aja.

O krog 23. m aja  so čistili in nape ljevali hm elj. 
Zgodaj rezane nasade so že v tem  času prvič p reku lti- 
v ira li in dodatno pognojili z različnim i mešanimi 
um etnim i gnojili.

Z arad i p recejšn jega dežja p ričak u je jo  p rv i napad 
peronospore, m edtem  ko gosenica ne škodu je  več, k er 
se je  že v zem lji zabubila.

šni n ap redek  na področju  OLO Celje. T udi »Agroteh
nika« bo organizirala tak ra t, — to je  konec avgusta, 
svojo posebno razstavo. Do izida avgustovske številke 
»H m eljarja« pa se bova s tovarišem  Tonetom Turkom 
še čestokrat srečala in dokončno pom enila za p rikaz 
nam eravane m ehanizacije v Savinjski dolini, saj je  
naš ro jak , k i se na svojem  odgovornem položaju  za
veda svoje dolžnosti.

hmeljiščih po svetu
Na splošno kaze, da je  hm elj razm erom a dobro 

razvit, četudi je  zarad i m raza in suhega vrem ena v 
rasti nekoliko zaostal.

Spalt — od 22. ap rila  do 21. m aja  1957

O dkopavanje in rez hm elja  sta tra ja la  v p o k ra
jin i Spalt š tiri tedne, to je  od začetka ap rila  do m aja. 
Posebno skrb m orajo posvečati h m e lja rji s tru k tu ri 
zem lje, več k ak o r samemu vrem enu. Miiogi h m elja rji 
im ajo za posamezna hm eljišča že skozi rodove točno 
določen čas odkopavanja in obrezovanja hm elja. P ra 
ksa sama je  v te j p o k ra jin i določila n a jb o ljš i term in 
za začetna spom ladanska dela. Včasih so term in i tudi 
sprem enjen i in se ravnajo  po starem  izreku: »Rez hm e
lja  in p rodajo  m ora človek uganiti!«

M raz, k i je  nastopil v začetku m aja, je  hm elj v 
rasti p recej zadržal. O krog  sedmega m aja  še niso či
stili in napeljevali hm elja, ker so b ili pogan jk i tudi 
v zgoraj rezanih nasadih še p rek ratk i.

Toplo vreme, ki je  nastopilo v drugi polovici m a
ja , je  ugodno vplivalo na razvoj hm eljske ku ltu re. 
O krog 21. m aja  so zak ljuč ili prvo čiščenje in n ap e lja 
vo hm elja. D eževje je  razmočilo zem ljo tako, da je  
lahko  učinkovalo dodatno gnojenje. Borba p ro ti go
senici z različnim i sredstvi ni bila zadovoljiva. N aj
bo lj uspešno je , izločiti napadeno trto  in jo  uničiti s 
škodljivcem  vred. V prihodn je  bo potrebno začeti za
tira ti  gosenice zgodaj spomladi.

H ersb rucker G ebirge — od 22. 4. do 19. 5. 1957

Letos so začeli z odkopavanjem  že 18. m arca. Toplo 
vrem e je  vplivalo na zgodnjo rast hm elja. Zato so 
hm eljišča, k i so b ila obrezana proti koncu m arca in 
v prv i polovici ap rila  zelo dobro pognala. O bdobje 
h ladnega vrem ena je  hm elj v rasti p recej zadržalo.

P ri odkopavanju  hm elja  so spet zapazili razločke, 
k ak o r lani. S rednje zgodnji hallertausk i hm elj je  imel 
zdrave močne sadike — sadeže. Pozni hm elj pa je  imel 
k ak o r lani, četudi ne tak o  velik  odstotek, tem nejše — 
črne sadeže. D om nevajo, da so sadeži počrneli, zaradi 
m okrega leta  1956 ali suhe zime brez snega do novega 
leta, d rug ih  vzrokov še zaenkra t niso odkrili.

V zadn ji tre tjin i ap rila  so obešali žico. Z gnojem  
so delno gnojili jeseni ali pred odkopavanjem . Pri 
g n o jen ju  z um etnim i gno jili upoštevajo dane nasvete.

N izka tem peratu ra  v začetku meseca m aja  je  
hm elj v rasti močno zadržala. Tudi zgodaj rezani na
sadi niso p rav  nič napredovali. Samo v zapadnem  delu 
hm eljskega okoliša (K alchreuth) so p ro ti koncu ap rila  
n ap e ljev a li hm elj, k e r je  ta  okoliš toplejši.



Precej poganjkov je  okuženih s peronosporo! Po
gosto najdem o tud i gosenice »Schattenvvicklerja«, n a j
češće na rastn ih  vršičkih. Mnogi h m e lja rji so letos 
p rv ič  opazili tega škodljivca, ker je  šele letos nastopil 
zelo množično. H m elja rji p ri čiščenju in n ap e ljev an ju  
t r t  nape lje jo  stransko panogo, vse ostale pa pincirajo. 
Samo na ta način p o prav ijo  škodo, nastalo za rad i moč
no razširjene gosenice. Na drug način poskušajo  tako, 
da pustijo  več rezervn ih  trt, da lahko n ap e lje jo  za 
ra st samo trte  z glavnim i vrhovi.

Škropijo  tud i s posebnim i p rep ara ti, vendar ne 
dosežejo zaželjenega uspeha. Do 19. m aja  so že prvič 
škropili pro ti peronspori.

V aprilu  je  bilo zelo malo dežja, p rece j pod dol
goletnim  povprečjem  in tu d i do 20. m aja  je  bilo za 
hm elj prem alo padavin, razen k ra jev n ih  neviht.

Jura — okraj Altniannstein, Laim erstadt, od 20. ap rila  
do 21. m aja 1957:

Zgodno pom ladansko vrem e je  vplivalo, da so od
k opavan je  in rez h m elja  končali že v p rv i tre tjin i m e
seca aprila . Sadike so dobro prezim ile, zato so se la 
hko nabrali neoporečni sadeži. V o k ra ju  A ltm annstein 
ni p rim anjkovalo  sadežev za nove nasade. H m elja rje  
so na  posebnem zborovanju  obvestili in poučili, da ne 
sad ijo  hm elja iz d rug ih  pokra jin , k i so okužene z no
vo boleznijo  na hm elju . (To bolezen bi po naše im e
novali »ovelost hm elja«). K ljub  zgodnji rezi, hm elj 
do 20. ap rila  še ni odgnal, k e r je  bilo vrem e hladno 
z večkratno  slano. V zad n ji tre tjin i ap rila  so hm e
l j a r j i  napeljevali žico.

O d 20. ap rila  do 6. ijm ja so m rzli vzhodni vetrovi 
in h ladn i dnevi z nastopajočo slano popolnom a zadržali 
ra s t hm elja. Do 6. m a ja  niso imeli poštenega dežja, v 
noči od 5. na 6. m aj pa  je  zapadel sneg. Rast hm elja 
je  zelo počasna. Sadeži so enakom erno odgnali.

Škodljivcev v hm eljiščih  ne opazijo, n a jd e jo  samo 
s peronosporo okužene poganjke. Aečina h m elja rjev  
je  p ro ti peronospori šk rop ila  že v začetku m aja. Prvo- 
le tn ik i pa se razv ija jo  zelo dobro,

P repo treben  dež je  padel v noči od 19. na 20. m aj. 
Od ap rila  do 20. m aja  pa je  padlo samo 20 mm dežja. 
H ladno vrem e in p o m an jk an je  padavin je  hm elj v 
ra s ti zelo zaustavilo. P rvo  čiščenje in napeljavo  so 
op rav ili sredi m aja. D ne 21. m aja je  b il hm elj pov
prečno  že m eter visok.

O d škodljivcev so opazili samo gosenice, k i odgri- 
zejo  vrhove. To škodo poprav ijo  s p inciran jem  in n a
pe ljavo  stranske panoge. P ri čiščenju še vedno opa
ža jo  okužbe s peronosporo,, četudi so p ro ti n je j že 
d v ak ra t škropili. Med vrstam i redno ra h lja jo  in bra,- 
n a j o .

Jura — okraj Kinding, Kinding, od 22. ap rila  do 
25. m aja  1957

Zaradi lepega vrem ena so n ekateri h m e lja rji za
čeli z rezjo že v zadn jem  tednu  meseca m arca, tako 
da je  bil hm elj obrezan že do 5. in 6. ap rila . Sadike 
so zelo dobro prezim ile. Le redki so se pritoževali, da 
je  hm elj slabo prezim il. Zgodaj rezani nasadi so tako j 
pognali.

Naval hladnega vrem ena z ju tra n jo  slano je  rast 
h m elja  popolnoma zaustavil. Mnogi h m e lja rji so imeli 
dosti dela s popravilom  žičnic, k i sta j ih  lansko ne
u r je  in v ihar precej poškodovala.

V o k ra ju  K inding ni veliko novih nasadov. Za teh 
neka j h ek ta r jev  novih nasadov so uporab ili samo do
mače sadik^.

V zad n ji'd ek ad i m eseca ap rila  je  hm elj močno od
gnal. Prve dpi meseca m aja  je  bilo vrem e za rast

hm elja  močno neugodno, vendar so v zgodaj rezanih  
nasadih  že prvič očistili hm elj. Mraz in sneg okrog 5. 
m aja  sta  rast in delo p recej zaustavila. H m elj dobro 
kaže. N apad peronospore opažajo le tu  in  tam. Bol- 
hači, običajno vsakoletni gost, se letos v dosedanjem  
razvo ju  rastline niso pojavili.

M raz, ki je  nastopil od 5. do 8. m aja z —3° C po 
noči, je  rastlina  dobro presta la . N aslednji sončni in 
topli dnevi so ugodno vp livali na rast hm elja, tako  da 
jc  ra s tlin a  razm erom a h itro  dosegla m eter višine. Do 
25. m a ja  so ves hm elj očistili in  napeljali. Na tleh  so 
pustili samo rezervne tr te  in  j ih  še niso odstranili. 
V p rim eru  napada gosenice, bodo zam enjali poškodo
vane tr te  z rezervnim i. Ta škodljivec se letos močno 
jav lja , četudi so ga za tira li s škropljen jem . P ro ti p e 
ronospori so prvič škropili nekoliko p re j, k akor d ruga  
leta.

N a splošno je  rastlina zdrava in tud i stopnja ra z 
voja, je  norm alna. Dež, k i j e  padel za časa poročanja, 
je  vp lival ugodno na rast s ta re jš ih  in tud i novih n a 
sadov.

Tettnang, Tettnang, od 20. ap rila  do 21. m aja:
N enavadno toplo v rem e v mesecu m arcu je  izva

bilo h m elja rje  p re j kot običajno v hm eljišča. Ze p ro ti 
koncu meseca m arca so vsa hm eljišča odkopali in o b re
zali. P ogan jk i so p rišli iz zem lje okrog 20. ap rila  zd ra 
vi, b rez kuštraveev. V tem  času so tud i prvič gno jili 
in n ap e ljev a li žice.

Z adn jih  deset dni meseca ap rila  je  bilo prav  h lad 
no vrem e, razen n ek a j soparn ih  dni. H m elj je  težko 
odganjal do 4. m aja, ko so b ili šele redki nasadi oči
ščeni in napeljani. B ujne ra sti hm elja, ki je  nastopila 
v m arcu  in v začetku ap rila , v začetku m aja ni bilo 
n ik je r  več opaziti.

Sneg in nizke tem p era tu re  do —5° C med 4. in  8. 
m ajem  so zaustavile rast hm elja  in tud i tre tji  teden 
v m a ju  je  b il za rast h m elja  zelo neugoden. Do 20. 
m aja so hm elj očistili in n ap e lja li. Zgodaj rezani n a 
sadi so dva do tr i  m etre visoki, mnoga hm eljišča pa 
so še p rece j v zaostanku. P rvo  šk rop ljen je  pro ti pero 
nospori so opravili. Peronospora je  letos nastopila zelo 
zgodaj. Na splošno lahko rečemo, da odgovarja razvo j 
hm eljske rastline norm alnim  letom.

Rottenburg — Herrenberg — Weilderstadt
U nterje ttingen , od 22. ap rila  do 21. m aja

D ela  v hm eljiščih so se letos začela neverje tno  
zgodaj. N ekateri h m e lja rji so rezali hm elj že 20. m a r 
ca. H m elj je  v splošnem dobro prezim il. Potem nelih 
sadežev' je  zelo malo in jim  ne posvečajo posebne po
zornosti. Rastni pogoji so b ili zadnjih  18 dni zelo n e 
ugodni. T em peratu ra se je  dvignila le malo nad 0° C 
in v ečk ra t je  b ila z ju tra j še slana. P oganjki so že po 
gnali in med njim i na jde jo  tu d i kuštravce.

O d 22. ap rila  do 5. m aja  se je  vreme močno iz
boljšalo. Cesto se je  tem peratu ra  dvignila na 15 do 
20° C, četudi je  term om eter z ju tra j kazal 0° C afi le 
nekaj nad ničlo. P ri te j ugodni tem peraturi je  hm elj 
močno odgnal in skrb, da bi mnogo sadežev zam rzio, 
je  odpadla. Poganjke, napadene od peronospore, so 
skrbno  odstranili in  uničili.

4. m aja  je  nastopilo hladno vreme s snegom. T ri 
dni je  ležal na zem lji sneg. Do 9. m aja  je  sneg skop
nel, v endar je  bila jasna noč tako  h ladna, da je  poze
ba tud i hm elju, predvsem  novim  nasadom, škodovala. 
Pri n ad a ljn jem  lepem vrem enu je  hm elj le počasi n a 
predoval. Nevihta, dne 12. m aja, je  p rinesla p repo
treben dež, na škodo n ek a te rih  občin že tud i prvo točo, 
ki je  odbila vrhove. Rast h m elja  se je  od 12. do 19.



m aja zelo pospešila. Vsa hm eljišča so očistili in na-' 
peljali. R astlina je  zrasla  do enega m etra . P ro ti pero
nospori že drugič škropijo . Bojazen n ek a te rih  hm e
lja r je v  v mesecu m arcu, da bi rastlina  prezgodaj do
rasla in cvetela, je  za rad i slabega vrem ena popolnoma 
izginila.

R heinpfalz, B ergazbern , od 20. ap rila  d o. 20. m aja 1957

P ri o d k o p av an ju  hm elja .so našli le malo ličink 
m ajskega hrošča, k a r  pomeni, da je  lan i za tiran je  do
bro  uspelo. R astlina je  dobro odgnala in hm eljišča so 
dobro obdelali. H m eljne nasade so samo nekoliko po
večali.

Do 5. m aja  so hm elj že n ap e lja li in odstranili 
kuštravee. Po jav ile  so se tud i uši. V ap rilu  je  padlo 

.samo 13 mm dež ja  in bilo je  zelo suho, saj v norm al
nih letih  pade nad  58 mm dežja. P ri n izk i tem peraturi 
v p rv i tre tjin i m eseca m aja  se niso po jav ili nobeni 
škodljivci. Ko se je  vrem e izboljšalo in  je  kazal te r 
m om eter podnevi 28° C, ponoči pa 13° C, je  tud i rast 
hm elja  vidno napredovala. Dobro oskrbovani nasadi 
so dosegli do 20. m aja  že višino dveh metrov. Redka 
je  okužba s peronosporo, vendar so hm eljašča že p r 
vič poškropili.

Č etudi je  pad lo  do 20. m aja  že 20 mm dežja, je  
zaradi izsušene .zem lje še vedno prem alo padavin.

H m elja rji so z razvojem  rastline na splošno za
dovoljni.

BELGIJA — Poperinghe — 23. m aja.

Sadeži h m elja  so dobro prezim ili. Ugodno spom la
dansko vrem e je  neugodno vplivalo na agrotehnične 
ukrepe. R astlina je  p reh itro  odgnala, tako  da so ob re
zovali že močno odgnane rastline. D ela  v hm eljiščih 
so se začela mnogo p re j k ak o r lani. Rez hm elja so 
končali že 15. ap rila . P ro ti koncu ap rila  je  nastopilo 
slabo vrem e z dežjem , snegom in točo, tako da je  
hm elj p renehak  rasti. Skoro v vseh hm eljiščih  so za
čeli z napeljavo  hm elja. Šele po 15. m aju  se je  v re 
me izboljšalo. D nevna tem peratu ra  se je  dvignila na

13 do 18° C tako, da je  tu d i slana prenehala. N ekateri 
h m e lja rji so že tr ik ra t  škropili pro ti peronospori. S ta
re jš i nasadi kažejo  dobro. P rvo letn ik i in posajenčki 
so v m razu u trpeli p recej škode. D ežja, posebno v 
okolici Poperingha, je  padlo  v doyoljni meri.

ČEŠKA — Praga, od 7. do 17. m aja
P red  7. m ajem  so končali z odkopavanjem  in rez jo  

hm elja. N apeljevanje žice je  v p rv i tre tjin i m aja  v 
polnem  teku.

Zaradi ugodnega vrem ena .je  hm elj pognal zelo 
močne in bu jne poganjke. H ladni val, k i je  nastopil 
v začetku  m aja, ni mnogo škodoval rastlinam . Slano 
so bo lje  vzdržale tiste rastline, ki še niso b ile nape, 
ljan e  na žico. O kakšn i škodi zarad i slane na Češkem 
ni mogoče govoriti. Do 20. m aja bodo vsa hm eljišča 
očistili in hm elj napeljali.

H ladno vrem e je  vplivalo neugodno na ra st hme
lja  in je  v prim eri z lanskim  v rasti nekoliko zaostal.

P o jav ili so se bolhači, na ogroženem področju  so 
uvedli zaščitne mere.

FRA N C IJA  — Elsass, dne 1. m aja 1957
Letina hm elja se je  v letošnjem  letu  začela pod 

drugačnim i vrem enskim i prilikam i k ak o r p re jšn ja  le
ta. M ila zima, nenavadno topel m arec in ap ril so po
vzročili zgodnjo spomlad. L etošnji ap ril je  b il izredno 
suh in vseskozi lep in sončen. T em peratu ra se je  dvig
n ila  močno nad povprečje. P adavin  je  bilo kom aj 
2?,4 mm, k a r p red stav lja  slabo polovico povprečja.

Rez so opravili zadn je dni meseca m arca. Ob kon
cu ap rila  je  bil hm elj že močno odgnan in napeljava 
t r t  bo končana okrog 5. m aja.

P ri rezi so opazili tu  in tam  plesnive sadeže, na
d a lje  poškodbe, k i j ih  je  naprav il voluhar, k akor tudi 
ličinke m ajskega hrošča.

T udi s peronosporo okužene sadeže so našli na 
n ek a te rih  mestih.

Na splošno pa hm eljišča okrog 1. m aja  zelo lepo 
kažejo.

K arel Kač:

Pred zasedanjem Generalne skupščine
evropskih proizvaja

Kot vsako leto, tako  bo tud i letos tik  pred o b ira 
njem  hm elja le tn a  skupščina organizacije evropskih  
p ro izva ja lcev  hm elja. T okra t bo 13. avgusta v Miin- 
chenu, k o t je  sk len ila lanska skupščina in seja  p re d 

sed s tv a  EHB 13. ap rila  1956.
V evropsko  organizacijo  je  doslej vključenih  se

dem dežel: A n g lija , F ranc ija , Belgija, Zah. Nemčija, 
Španija, ČSR in Jugoslavija. R azp rav lja jo  še o sp re
jem u Poljske, SSSR in Am erike. A m erikanci so lani 
ustanovili lastno  organizacijo  p ro izvajalcev  hm elja, 
razgovarja jo  p a  se že, da bi se v k lju č ili v organizaci
jo. Če b i prišlo  do v k lju čev an ja  izvenevropskih dežel, 
bi seveda postala  o rgan izacija  počasi svetovnega me
rila.

Doslej so našo deželo zastopali dva do tr ije  dele
gati. Letos pa imamo pravico do š tirih  delegatov, za
rad i povečanih hm eljsk ih  površin. Resda običajno na 
teh skupščinah razen načelnih reso lucij ne razprav
lja jo  konkre tn ih  vprašanj posam eznih članic, .toda so
d elovan je  je  vendarle pomembno, k e r  ocenijo hm elj- 
ske s itu ac ije  v posameznih proizvodnih provincah, trž i
šča in  sploh s ituacije  proizvodnje v svetu. Te in for

m acije so tudi za našo organizacijo  pomembne, p red
vsem zato, da usm erjam o hm eljsko politiko v razm erju  
s situacijo  v svetu.

Poleg tega delu je  p ri evropski organizaciji še 
znanstvena kom isija, k i p rouču je proizvodne pogoje, 
rezu ltate  znanstvenih raziskavanj, o b jav lja  referate 
strokovnjakov  in podobno. V te j kom isiji sodelujeta 
dva naša strokovn jaka. Medtem ko kom isija lani ni 
zasedala, je  letos določeno, da se bodo strokovn jak i 
vseh članic sešli v času od 28. ju l i ja  do 2. avgusta v 
D ijonu  in S trassbourgu — F rancija .

Na zadnji seji predsedstva EHB so m ed drugim  
sklenili, da ustanovijo  še nekatere kom isije. Tako so 
sé odločili za tehnično kom isijo, v k a te ri bi sodelovali 
s trokovn jak i za m ehanizacijo posameznih članic. Naša 
organizacija  zaenkra t v te j kom isiji ne bo sodelovala, 
pač pa  bo določila osebo za to kom isijo, čim bodo 
ugodne možnosti.

Letošnje zasedanje G eneralne skupščine 'bo zelo 
pomgmbno za n ad a ljn ji razvoj hm eljarstva  v Evropi, 
zato je  prav, da našo organizacijo  zastopa dovoljeno 
število delegatov.
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UMETNA GNOJILA
K a l c i j e v  c i a n a m i d : CaCN,, z 20—21 %

dušika, je temnosiv, jedek prah (moka), proizveden iz 
karbida in dušika v posebnih kanalskih pečeh.

Na trg prihaja v neoljenem in oljenem stanju. 
Zapakiran v 50 kg papirnatih vrečah.

Uporablja se pretežno za gnojenje v kmetijski 
proizvodnji in kemični industriji za nadaljnjo prede
lavo v amonijak, diciandiamid, karbamid in melamin.

V ruški tovarni je  proizvodnja cianamida (apne
nega dušika) odvisna od proizvodnje karbida in nje
govega izvoza. Če nudi svetovno tržišče čvrsto in do
bro ceno za karbid, povečamo izvoz. V takšnih pri
merih ostanejo manjše količine karbida za predelavo 
v cianamid.

Cianainid (apneni dušik) je  zelo dragoceno du
šično gnojilo. Veliko je  povpraševanje po njem na 
domačem in na svetovnem tržišču.

Cianamid uporabljajo v kmetijski proizvodnji v 
posebne namene.

Predvsem za gnojenje industrijskih rastlin, kot so 
riž, bombaž, konoplja, sončnice in ricinus.

Za gnojenje travnikov in pašnikov skupno s fos
fornimi gnojili pospešuje rast leguminoz in zelene 
mase.

Za zimsko gnojenje posevkov, vinogradov in sa
dovnjakov ter za jesensko gnojenje hmeljnikov je  
apneni dušik nenadomestljivo gnojilo, ker istočasno 
uničuje mrčes v tleh, zimske spore glivičnih bolezni na 
organskih odpadkih ter na površini tal in v zemlji.

Za pomladansko setev je  cianamid nenadomestlji
vo dušično gnojilo za koruzo, ker uničuje istočasno 
koruznega črva.

V neoljenem stanju uničuje plevel v žitu, divjo 
repico in gorčico, pospešuje zorenje komposta in ga

istočasno razkužuje mrčesa in klic, plevela ter rast
linskih bolezni.

Cianamid vsebuje apno in dušik, deluje počasi, 
toda trajno.

Z a z i m s k o  g n o j e n j e ,  po principu osnov
nega popolnega gnojenja, služi zelo učinkovito mešano 
gnojilo na bazi cianamida: nitrofoskal 8:8:8.

Za pomladansko gnojenje proizvaja ruška tovarna 
mešano gnojilo na bazi amonnitrata in amonsulfata. 
To gnojilo deluje zelo hitro in popolno ter pospešuje 
bujno rast.

Nitrofoskal na bazi amonnitrata in amonsidfata 
služi tudi za jesensko setev v  krajih z malo padavin.

T o m a ž e v i  ž l i n d r i  enokovredno fosforno 
gnojilo so taljeni fosfati, katere proizvaja tudi tovarna 
dušika Ruše, in sicer naslednjega sestava:
P,0-, (skupni) . . 23 %
P„Or, (citr. topni) . 16—18 %
C a O ............  35—40 %
M g O ...............15—1? %
F e ,0 ; ) ..................... 1,2%
Al 0 : i ............  1 %
S i O , ...............15—20 %
F - .................. 2 %
v sledovih . . . Mn, B, V, Cu, Ti, Zn, Ni, Sr, Cr

Razen teh tovarna dušika Ruše proizvaja tudi 
mlete fosfate, ki vsebujejo skupno 30% fosforne k i
sline. Mleti fosfati se uporabljajo za fosfatizacijo ob
delovalnih površin, katerih tlo je  brez fosforne kisline. 
D elujejo počasi in trajno. Kmetijski inštituti in dr
žavna kmetijska posestva so izvršila gnojilne poskuse 
s taljenimi fosfati in mletimi fosfati. Uspehi dokazu
jejo, da so ruški taljeni fosfati popolnoma enakovredni 
tomaževi žlindri, mleti fosfati pa uvoženim.


